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Caparrós continua 
investigat per l'1-O

Reprenen la neteja 
del pantà de Flix#p5 #p24

L'abocador de Riba-roja 
torna a revoltar la Ribera

 El projecte privat d'un dipòsit de residus industrials 
no perillosos es reactiva amb l'entrada d'un nou soci

 La Generalitat mediarà en el conflicte, amb una 
reunió entre les empreses i alcaldes contraris

El govern 
de l'Estat es 
compromet a 
desmantellar 
el Castor 
La ministra ha anunciat la mesura 
al Senat, a pregunta del republicà  
Miquel Aubà, qui ja ha demanat al 
govern la concreció del calendari.
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Torra: 'El monument franquista de Tortosa és una vergonya'
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El ple del Consell Comarcal de 
la Ribera d'Ebre va aprovar el 
30 de gener una moció consen-
suada pel Consell d'Alcaldes que 
rebutja el projecte de macroabo-
cador per a Riba-roja d'Ebre. La 
proposta va tirar endavant amb 
el suport de 13 dels 20 consellers 
comarcals assistents al ple. Tam-
bé va haver-hi dos vots en contra 
dels alcaldes de Riba-roja, An-
tonio Suárez, i de Tivissa, Jordi 
Jardí, tots dos del PDeCAT, així 
com tres abstencions dels conse-
llers comarcals del grup de CiU, 
Ivan Vilanova, de Móra la Nova, i 
Josep Solé, de Flix, i del conseller 
de la FIC, Salvador Florido, d’As-
có. No va assistir al ple el con-
seller Joan Marimon, de Garcia. 
El saló de sessions es va omplir 
d’opositors al projecte, que van 
voler seguir el ple de prop. 
La presidenta del Consell Co-
marcal de la Ribera d’Ebre, Gem-
ma Carim, va insistir en què el 
model de comarca pel qual es 
treballa no passa per tenir un ma-
croabocador. Carim va assegurar 
que la comarca sí que vol indús-
tria, però no un abocador on es 
porten els residus de la resta de 
Catalunya.
Per la seua part, l’alcalde de Ri-
ba-roja d’Ebre, Antonio Suárez, 
va defensar que el projecte d’abo-
cador sí és compatible amb un 
model de comarca que aposta pel 
turisme i el sector agroalimen-
tari. A més, Suárez també va re-
marcar que no hi ha alternativa a 
la comarca, davant el futur tanca-
ment de la central nuclear d’Ascó 
i el cessament de l’activitat d’Er-
cros a Flix. Pel que fa a l’atorga-
ment de la llicència d’obres a les 
empreses promotores del pro-
jecte, Urbaser i Griñó, Suárez va 
remarcar que no es pot negar, ja 
que en cas contrari es cometria 
prevaricació. Amb tot, l'alcalde 
ja va deixar clar unes setmanes 

abans que no prendria cap deci-
sió fins a la reunió convocada pel 
conseller Calvet, que podria ser 
el proper 14 de febrer. En canvi, 
el portaveu d’ERC, Josep Maria 
Sáez, ja va voler demanar al con-
seller Calvet, que anuncie la pa-
ralització del projecte, amb mo-
tiu de la seua visita a la comarca.

Un projecte privat
El 26 de desembre es va fer pú-
blic que l'Ajuntament ja estava 
tramitant la llicència d'obres 
d'un projecte que hauria de su-
posar una inversió inicial de 10 
milions d'euros. Es tracta d'un 
dipòsit de residus industrials no 
perillosos, promogut per les em-
preses Urbaser i Griñó en uns 
terrenys d'unes 34 hectàrees a la 
zona de les Valls, i amb la previ-
sió que puga funcionar durant 21 
anys, tot i que l'abocador no fi-
gura en la planificació de residus 
de la Generalitat. A favor de la 
instal·lació, des de l'Ajuntament 
riba-rogenc s'ha explicat que el 
consistori rebrà com a compen-
sació uns ingressos mínims de 
240.000 euros anuals i 265.000 
euros a partir del quart any; que 
es crearan 14 llocs de treball, i que 
els veïns de la població s'estalvia-
ran el rebut de la brossa. A més, 
també s'ha anunciat una inversió  
de quatre milions per construir 
un vial independent de la futura 
carretera fins a Almatret.
Però el projecte ha generat una 
fota oposició a la Ribera d'Ebre i 
el sud del Segrià. Ja el diumenge 
29 de desembre, alcaldes, regi-
dors i altres càrrecs polítics de 
diferents partits van  reunir-se a 
la Torre de l’Espanyol per mos-
trar el seu rebuig frontal al pro-
jecte. Consideren que l'abocador 
és "una nova agressió" al territo-
ri, i van deixar clar que aposten 
per un altre model de comarca, 
més sostenible.   Tot seguit, el 4 
de gener va fer-se el Consell d'Al-
caldes en què es va consensuar la 
moció que ERC ha portat a les di-
verses institucions. 

L'EXALCALDE de Riba-roja d’Ebre, el 
socialista José Luis Aparicio, ha negat que 
el projecte d’abocador de residus indus-
trials que es vol impulsar al municipi siga 
el mateix que ell mateix va signar fa 10 
anys amb Urbaser. Durant la seua partici-
pació en la tertúlia de L’Entrellat, a Canal 
21 Ebre, Aparicio va acusar l’actual alcal-
de, Antonio Suárez, d’haver renunciat a 

un centre de valorització de residus que 
anava lligat al projecte d’abocador i que 
hauria generat 40 llocs de treball, així com 
d'actuar amb “cinisme”. Segons Aparicio, 
s’està al davant d’una “venda d’interes-
sos”. L'exalcalde també va insistir que l'em-
presa hauria d'haver respectat el conveni 
signat, que era vigent fins a l'octubre del 
2019.  C.B.

Aparicio: 'És una venda d'interessos'

NOVES POLÈMIQUES MEDIAMBIENTALS

L'abocador agita la Ribera d'Ebre
 El ple del Consell Comarcal i la majoria d'ajuntaments 

riberencs rebutgen el nou dipòsit de residus industrials 
 El Govern promou una reunió entre les empreses i els 

alcaldes per "renegociar o reubicar" el polèmic projecte

Una imatge de la concentració que va fer-se a Móra d'Ebre, amb motiu de la trobada del consell d'alcaldes de la Ribera d'Ebre. // FOTO: ACN.

Protestes al carrer contra el projecte d'abocador
Després del consell d'alcaldes 
que va fer-se a Móra d'Ebre 
el 4 de gener, l'alcalde de Ri-
ba-roja d'Ebre ha volgut man-
tenir un silenci prudent sobre 
el polèmic projecte. En aque-
lla trobada, Antoni Suárez es 
va comprometre davant de 
la resta d'alcaldes de la Ribe-
ra d'Ebre a no donar cap pas 
més en la tramitació fins que 
s'hagi celebrat la reunió amb 
el conseller Damià Calvet, els 
promotors i els alcaldes de la 

comarca. Aquell dia. unes 200 
persones es van concentrar 
davant la seu del Consell Co-
marcal de la Ribera d’Ebre per 
protestar contra el projecte 
amb pancartes on es podia lle-
gir “Prou merda a la Ribera” o 
“Per una Ribera de la biosfera, 
no per una Ribera de brossa”. 
Tot i així, els alcaldes van de-
manar que el debat no acabe 
generant “trencadisses” entre 
persones i pobles.
D'altra banda, el 8 de gener, 

el delegat del Govern a les Te-
rres de l'Ebre, Xavier Pallarès, 
va dir a Canal 21 Ebre que la 
Generalitat intentarà “reubi-
car” o “renegociar” l’aboca-
dor industrial de Riba-roja. 
Segons el delegat, ara volen 
replantejar el projecte “des de 
zero”, i tornar al punt de par-
tida. També va dir que per al 
govern és urgent resoldre el 
problema, ja que la proximitat 
de la campanya electoral pot 
complicar més el debat.  

Gustau Moreno / Cinta Bonet
RIBA-ROJA D'EBRE
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Una imatge de la concentració que va fer-se a Móra d'Ebre, amb motiu de la trobada del consell d'alcaldes de la Ribera d'Ebre. // FOTO: ACN. La Torre de l'Espanyol va ser l'escenari de la reunió del front d'alcaldes de la Ribera d'Ebre per rebutjar l'abocador. // FOTO: ACN.

Juncà: "La Ribera d'Ebre ja ha contribuït prou, no volem més merda"
Durant la seua visita al territo-
ri el 3 de gener passat, el pre-
sident de la Generalitat, Quim 
Torra, va escoltar els alcaldes i 
regidors contraris a l’abocador 
de Riba-roja. Tot i que Torra 
no va fer declaracions al res-
pecte, l'alcalde de la Torre de 
l’Espanyol, el republicà Joan 
Juncà, va explicar que el cap de 
l’executiu es va comprometre a 
“intervenir” i a parlar amb les 
empreses promotores, per atu-
rar momentàniament el projec-
te i replantejar-lo. Però Juncà 
va apuntar que, per al territori, 
replantejar-se el dipòsit de resi-
dus industrials significa, direc-
tament,  “no fer-lo”. 

De fet, dies després, durant la 
seua participació a la tertú-
lia de L'Entrellat de Canal 21 
Ebre, Juncà va assenyalar que 
el projecte suposa “hipotecar” 
el futur de la Ribera d’Ebre i un 
“xoc frontal” al canvi de model 
econòmic pel que treballa la co-
marca. Juncà també va advertir 
de la perillositat que suposaria 
el trànsit de 100 camions diaris 
per l'eix de l'Ebre (C-12) i per la 
carretera que enllaça Flix amb 
Riba-roja. "Sabem què significa 
això? Algú ha vist la carretera 
que hi ha entre Flix i Riba-roja, 
o el coll d'ampolla que és la C-12 
al pas de l'Ase? Amb 100 tràilers 
més al dia, això acabarà com 

va acabar la carretera que ana-
va a l'abocador de Vacarisses, 
una de les carreteres amb més 
mortaldat de tot Catalunya", va 
dir Juncà. "I això no ho van so-
lucionar fins que van posar una 
mitjana de formigó. Què volem, 
això, per a la Ribera? Per mi, ni 
que fossen 50 llocs de treball. La 
Ribera d'Ebre ja ha contribuït 
prou, no volem més merda", va 
concloure Juncà.
Per la seua banda, també el pri-
mer tinent d'alcalde de Flix, 
Francesc Barbero, ha defensat 
que els residus industrials han 
de quedar-se al lloc on estan 
ubicades les indústries que els 
generen, com passa a Flix. 
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Esquerra sentencia el macroabocador
 La diputada ebrenca Irene Fornós confirma que els 

republicans faran tot el possible per aturar el projece
 El PSC també s'oposa al dipòsit industrial "perquè 

no han vingut indústries a les Terres de l'Ebre"

La diputada d’Esquerra per les 
Terres de l’Ebre, Irene Fornós, 
ha anunciat que els republicans 
portaran fins al Parlament l’opo-
sició del territori al macroabo-
cador industrial de Riba-roja 
d’Ebre. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, Fornós va des-
tacar l’important consens de 
la comarca per rebutjar la im-
plantació del dipòsit de residus 
industrials no perillosos. Així, 
la diputada va afirmar que els 
republicans faran tot el que esti-
ga a les seues mans per aturar el 
macroabocador. "Jo també vaig 
ser una de les persones, com a 
càrrecs electes, que vam mostrar 
el nostre rebuig al projecte", va 
dir la diputada, en referència a 
la reunió que va fer-se a la To-
rre de l'Espanyol per constituir 
el front institucional contrari 
a l'abocador de Riba-roja. "Per 
coherència, tot allò que estigui a 
les nostres mans, ho farem tam-
bé al Parlament, com també han 
dit el conseller i el president que 
faran tot el possible per intentar 
aturar-ho", va assenyalar.
Fornós va recordar que la Ribera 
d’Ebre ja té al damunt “moltes 
lloses”, i que no es pot permetre 
que es face un altre abocador. La 
republicana es referia a la cos-
tosa descontaninació del pantà 
de Flix, però també a l'existèn-
cia de les dos centrals nuclears 
d'Ascó, o a l'existència d'un abo-
cador de residus sòlids urbans a 
Tivissa, un projecte que fa uns 
anys també va generar una for-
ta oposició a la comarca. La di-
putada va voler  respondre així 
a l’alcalde de Riba-roja d’Ebre, 
Antonio Suárez, qui també és el 

director dels serveis territorials 
de Territori i Sostenibilitat.  "Fer 
un altre abocador no es corres-
pon amb el model que volem 
per a la comarca i per al territo-
ri, perquè al final es tracta d'un 
projecte que hem de mirar amb 
una visió de Terres de l'Ebre", va 
remarcar Fornós, qui també va 
recordar els esforços que s'estan 
fent per incorporar el nord de la 
Ribera d'Ebre al segell de la Re-
serva de la Biosfera.

Els socialistes també diuen no
Per la seua banda, també des del 
PSC creuen que la construcció 
l’abocador de residus industrials 

de Riba-roja d’Ebre no està jus-
tificada. El primer secretari del 
PSC ebrenc, Manel de la Vega, 
va dir que els socialistes només 
veurien bé la implantació d’es-
te projecte privat si durant els 
darrers anys s’hagués produït 
l’arribada d’indústries al territo-
ri. En resum: sense indústria, no 
cal abocador industrial.
A banda, De la Vega va negar que 
el projecte siga el mateix que va 
impulsar l’exalcalde socialista 
José Luis Aparicio. Segons De 
la Vega, l’anterior alcalde havia 
proposat un dipòsit de residus 
urbans, i no un abocador indus-
trial. A més, també va acusar l’al-

calde actual, del PDeCAT, d’ha-
ver canviat a la baixa el conveni 
signat entre l’Ajuntament i l’em-
presa fa 10 anys.
A més, De la Vega també va refe-
rir-se a la polèmica per la cons-
trucció de tres nous parcs eòlics 
a la Terra Alta. Segons el primer 
secretari del PSC ebrenc, el go-
vern català té ara una “patata 
calenta” i hauria de plantejar 
alternatives, com ara la implan-
tació de projectes de parcs so-
lars, amb menys impacte visual 
i paisatgístic. També Fornós, des 
d'ERC, es va comprometre a fer 
tot el possible per aturar els tres 
parcs eòlics de Terra Alta.  

La diputada Irene Fornós, durant l'entrevista a Canal 21 Ebre. // FOTO: E.B.

El grup d’ERC a Tortosa pre-
sentarà al ple ordinari d'este 
4 de febrer una moció de re-
buig al projecte de macroa-
bocador de Riba-roja d’Ebre, 
perquè considera que és con-
trari al model de desenvolu-
pament econòmic consensuat 
entre els municipis de la Ri-
bera d’Ebre, i perquè perju-
dicaria el futur del territori. 
Així va anunciar-ho la porta-
veu d'ERC a Tortosa, Maria 
Jesús Viña.
En este sentit, caldrà veure 
quin és el vot del soci princi-
pal del govern municipal, el 
PDeCAT, que a Flix va abste-
nir-se en una moció semblant. 
El text de la moció aprovada 
a Flix havia estat prèviament 
consensuat al consell d’alcal-
des celebrat el 4 de gener a 
Móra d’Ebre, on Flix va ser 
un dels municipis que encara 
no s’hi havia pronunciat. Fi-
nalment, la moció va rebre els 
vots favorables d’Entesa per 
Flix i de Solidaritat, i l’abs-
tenció del PDeCAT. El primer 
tinent d’alcalde, Francesc 
Barbero, va apuntar que calia 
fixar la posició oficial al ple 
municipal. Segons Barbero, el 
projecte de Riba-roja d'Ebre  
no aporta valor afegit ni grans 
solucions a les necessitats de 
la comarca, i consolidaria un 
model “perillós” per al con-
junt de les Terres de l’Ebre, 
com a destí dels residus de 
mig Catalunya.  G.M.

Tortosa 
votarà una 
moció d'ERC

G.M. 
TORTOSA

Rebuig al Baix Ebre, al Priorat i també al Segrià
El ple del Consell Comarcal del 
Baix Ebre també s’oposa al pro-
jecte d’abocador de residus in-
dustrials de Riba-roja d’Ebre. 
L’ens comarcal va aprovar el 
25 de gener, per unanimitat, la 
moció presentada per ERC. El 
portaveu republicà i alcalde de 
Paüls, Enric Adell, va dir que el 
projecte no es correspon amb el 
model de territori que defensen. 
D'altra banda, també el consell 

d'alcaldes del Priorat va aprovar 
el 17 de gener una moció de re-
buig a l'abocador de Riba-roja, 
perquè el projecte "no té res a 
veure" amb el model territorial 
que proposen des de la comarca 
veïna. La moció aprovada al con-
sell d'alcaldes del Priorat creu 
que el macroabcador "marcaria 
molt negativament el futur de 
la comarc"". "Hem de fer can-
viar aquest xip i és el moment 

d'oposar-nos al projecte", va ex-
plicar el president, Jordi Sabaté, 
a l'Agència Catalana de Notícies.
La moció del Priorat donava su-
port "a les mesures que, en de-
fensa del seu territori i del seu 
model de desenvolupament, por-
ti a terme el Consell Comarcal de 
la Ribera d’Ebre", i també insta 
“tots els ajuntaments de la Ribera 
d’Ebre, la Terra Alta i el Priorat 
a no donar cabuda a un projecte 

similar al seu terme municipal". 
D'altra banda, el diari Segre va in-
formar que els alcaldes de Maials 
i d'Almatret, David Masot i David 
Romaní, respectivament, van re-
unir-se el 27 de desembre amb 
l'alcalde de Riba-roja d'Ebre, 
Antonio Suárez, per mostrar el 
seu descontentament per la re-
activació del projecte de l'abo-
cador a pocs quilòmetres d'estes 
dos poblacions lleidatanes que 

ja van oposar-se a l'abocador in-
dustrial de Seròs. De fet, també el 
consell d'alcaldes del Segrià s'ha 
oposat al projecte, en considerar 
que xoca frontalment amb el pla 
estratègic de la comarca, que es 
basa en el patrimoni cultural i na-
tural del territori. A més, el grup 
del PDeCAT també va anunciar 
que volia portar una moció a la 
Diputació, segons va informar el 
digital Lleida.com.  G.M.
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Mantenen l'acusació a Caparrós
 La fiscalia demana investigar l'alcalde de la Ràpita 

per l'1-O, i amplia la causa al primer tinent d'alcalde
 Per contra, s'han arxivat les investigacions per la 

suposada implicació dels alcaldes d'Amposta i Deltebre

Els alcaldes d’Amposta, Adam 
Tomàs (ERC), i de Deltebre, 
Lluís Soler (PDeCAT), han ce-
lebrat l’arxivament de les inves-
tigacions per la seua suposada 
participació en l'organització 
del referèndum de l'1-O. La jus-
tícia reconeix que no s'ha po-
gut acreditar que els alcaldes 
efectuessin cap actuació, "posi-
tiva o omissiva", que incidís en 
l'obertura de centres municipals 
durant la jornada. Els alcaldes 
inicialment investigats van com-
parèixer davant de la Fiscalia 
entre els dies 21 i 27 de setembre 
del passat 2017. Tots ells, però, es 
va acollir al seu dret a no decla-
rar. Així, Tomàs considera una 
"vergonya" que el sistema judi-
cial espanyol destine recursos 
"a crear una causa inexistent", 
i confia que el cas d’aquells que 
estan "a l’exili" o la presó aca-
bi també de la mateixa manera. 
També l'alcalde de Deltebre, va 
lamentar que s’hagi "jutjat i in-
vestigat" la democràcia. 
Per contra, la Fiscalia ha enviat 
als jutjats la causa oberta con-
tra l'alcalde de Sant Carles de la 
Ràpita, Josep Caparrós (ERC). 
Segons van apuntar fonts judi-
cials a l’Agència Catalana de No-
tícies, el motiu és que un jutjat 
d'Amposta ja té obertes unes di-
ligències sobre els mateixos fets, 
arran de l'actuació de la Guàr-
dia Civil l'1-O al pavelló firal. 
Un pavelló que va ser el punt de 
votació el dia del referèndum, i 
un dels primers llocs en què es 
van produir fortes càrregues per 
part dels antiavalots de la Guàr-
dia Civil i de la Policia Nacional. 
Caparrós va declinar atendre els 

mitjans de comunicació, però 
després sí que va voler difondre 
un missatge en què assegurava 
que, fins aquell moment, encara 
no havia rebut cap notificació 
judicial. A més, va refermar el 
seu convenciment de què l’1-O 
havia sigut "una jornada de par-
ticipació democràtica". 
A banda de Caparrós, la Fiscalia 
també ha demanat al jutjat d'ins-
trucció número 4 d'Amposta que 
invesitgue el primer tinent d'al-
calde, el també republicà Albert 
Salvadó, per la seua possible im-
plicació en l'obertura i en la reo-
bertura del punt de votació de 
l'1-O al municipi, al pavelló firal. 

"Evidentment, si es confirma la 
incorporació a la causa de l'amic 
i company Albert Salvadó, no 
és una bona notícia. Aquell 1-O 
van colpejar-nos, van voler ca-
llar-nos i ara volen seguir fent-
nos mal", va escriure Caparrós al 
seu Facebook, abans d'afegir-hi: 
"Ens mantenim ferms en la de-
fensa de les nostres conviccions, 
en la defensa de la democràcia, 
en la defensa de la llibertat del 
nostre poble".
Per la seua banda, Salvadó tam-
bé va publicar un missatge al seu 
mur. "Aquell 1 d'Octubre durarà 
anys a la Ràpita. Aquell dia entre 
tots ho vam fer tot, i ningú no va 

fer res, i van seguir dies de com-
plicitats i orgull pels carrers del 
poble. Sembla que es confirma 
que la Ràpita no se'n deslliura 
de la venjança per tanta digni-
tat aquell dia. Per part nostra, 
ho agafem amb tranquil·litat i 
amb agraïment per les moltíssi-
mes mostres de suport. No vam 
fer res que fos denunciable, més 
que defensar els drets de la gent 
de la Ràpita. I tot el que jo vaig 
fer, ho tornaria a fer totes les ve-
gades que calguen", va afegir-hi, 
Salvadó, abans de concloure: 
"Aquell dia mos van apallissar 
però no mos van guanyar, i tam-
poc ho faran ara".  

Una imatge de Josep Caparrós i Albert Salvadó, penjada al mur de Facebook del segon. // FOTO: ARXIU.

Vox ha denunciat el cantant 
del grup ebrenc Pepet i Ma-
rieta, Josep Bordes, per un 
suposat cas “d’exhibicionis-
me” durant un concert que 
va tenir lloc el passat mes de 
desembre a Castelló. L'acu-
sació del partit ultradretà es 
basa en el fet que l'artista es 
va despullar totalment durant 
l'actuació a la plaça Major, 
amb motiu de la celebració 
del 86 aniversari de les Nor-
mes de Castelló, davant d'un 
públic entre el qual hi havia 
menors d'edat. 
L'striptease de Bordes és un 
número  clàssic dels Pepet i 
Marieta, però els membres de 
la formació i els seus repre-
sentants legals van presentar 
la denúncia el 8 de gener als 
jutjats de Castelló. 
Per la seua banda, Bordes va 
reivindicar la seua llibertat 
artística i d'expressió sobre 
els escenaris. En declaracions 
a l’ACN, l’artista ebrenc va 
afirmar que tenia la conscièn-
cia tranquil·la, i que no havia 
comès cap il·legalitat. Bordes 
va assegurar que, amb este 
afer, algú vol treure “rèdit po-
lític” d'una acció que afirma 
que forma part de la seua ex-
pressió artística dalt de l'es-
cenari. Bordes va negar taxa-
tivament que aquell fragment 
de la seua actuació hagués es-
candalitzat ningú del públic, i 
va demanar que no s’utilitze 
políticament.  G.M.

Vox denuncia 
Pepet i 
Marieta 

C.B. / G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA
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El candidat de JuntsxAmposta, 
Manel Masià, considera que la 
millor política social per a la ciu-
tat és generar feina de qualitat. 
Per Masià, el govern d’Esquerra 
d’Amposta no ha sabut dinamit-
zar econòmicament el municipi 
amb “polítiques porugues i poca 
agilitat”. Així, des de JuntsxAm-
posta aposten per un nou model 
que converteixi la societat Am-
posta Empresa en el buc insígnia 
de l’impuls econòmic aglutinant 

fira, mercat, empreses, polígons 
i comerç. Amb la voluntat de re-
forçar el comerç, JuntsxAmposta 
ha incorporat  Cristina Cerve-
ra, amb una llarga experiència 
comercial. Cervera ha expli-
cat que una de les propostes de 
JuntsxAmposta és la implantació 
d’un market places social, per 
impulsar el consum de proximi-
tat. Finalment, Masià ha afirmat 
que JuntsxAmposta continua 
treballant amb la creació d’un 
nou equip “transversal, renova-
dor i professional”.
D'altra banda, el 13 de gener es va 
poder veure a alguns dels polítics 

del PDeCAT practicant esport 
a les instal·lacions del Club de 
Tennis Serramar, a Alcanar Pla-
tja. El motiu ha estat la jornada 
‘Fem esport i família’, organit-
zada pel PDeCAT Montsià. Una 
iniciativa que pretenia compar-
tir valors entre grans i menuts a 
través de l’esport.  El president 
del PDeCAT al Montsià, Ivan Ro-
meu, va destacar que a la comar-
ca ja tenen un 80% dels caps de 
llista confirmats i que treballen 
en les primàries de la resta de po-
blacions. Entre els assistents hi 
havia els alcaldables del PDeCAT 
de la Ràpita i d’Amposta. 

El PDeCAT ja ha tancat candi-
datures per a les propers mu-
nicipals en 38 municipis de les 
Terres de l’Ebre, sota la marca 
Junts per Catalunya. El respon-
sable de les eleccions municipals 
del PDeCAT, Xavier Pallarès, ha 
explicat que dins de l’autonomia 
que el partit té a cada població, 
s’ha determinat que cal que les 
candidatures incloguin les pa-
raules “Junts per” per tal de su-
mar i tenir més força a l’hora de 
configurar els consells comarcals 
i la Diputació de Tarragona.
Pallarès també ha avançat que en 
breu, possiblement a principis 
del mes de febrer, es realitzarà 
un acte públic per presentar to-
tes les candidatures, un equip 
“sòlid, amb gent jove però també 
amb experiència”. 

Quant al procés de Primàries Ca-
talunya que s’ha iniciat en pobla-
cions com ara Tortosa o Amposta 
per la configuració de llistes úni-
ques per la independència, Pa-
llarès ha reconegut que en algu-
nes municipis s’estan mantenint 
converses amb l’ANC. Però pel 
que fa als pactes postelectorals, 
Pallarès ha evitat concretar amb 
quins partits pactarà el PDeCAT. 

Romeu, precandidat canareu
D'altra banda, el president del 
PDeCAT al Montsià i portaveu a 
Alcanar, Ivan Romeu, es presen-
tarà a les eleccions primàries del 
seu partit al municipi d’Alcanar. 
L’actual cap de llista de la for-
mació vol tornar a presentar-se 
com a alcaldable i se sotmetrà 
a la votació de tots els associats 
i associades a l’assemblea que 
tindrà lloc el proper divendres 8 
de febrer. Aquesta assemblea de 
primàries sorgeix després de l’in-

tent de crear una llista unitària 
amb la resta de formacions polí-
tiques que no ha prosperat.
Així, Romeu ha explicat que van 
proposar a ERC que encapçalés 

aquesta llista unitària i també, 
un cop tancada aquesta opció, la 
possibilitat de tancar un acord 
preelectoral. Una proposta que 
no ha obtingut resposta. 

MUNICIPALS 2019

"Junts per" un mínim de 38 pobles
 El PDeCAT confirma que adoptarà la marca comuna 

Junts per Catalunya per tenir més força als consells
 Ivan Romeu anuncia que optarà a les primàries del 

PDeCAT per tornar a ser el cap de llista a Alcanar

La presentació de Fem Poble! a l'Ajuntament faldut. // FOTO: M.G.

Manel Masià i Cristina Cervera. // FOTO: C21.

Xavier Pallarès va comparèixer a la seu del PDeCAT a Tortosa. // FOTO: C21.

Naix una agrupació republicana a Ulldecona

Masià prioritza l'economia en la precampanya

Fem poble!, la nova agrupació 
d’electors d’Ulldecona, va pre-
sentar el dissabte 19 de gener el 
seu projecte a una sala de plens 
de l’Ajuntament, que es va que-
dar menuda. Es defineixen com 
un grup de persones amb ganes 
de treballar de forma cooperati-
va per fer poble i República Cata-
lana. Així, proposen construir un 
país des de baix, des de la base, i 
demanen a la gent que s’hi adhe-

reixi. Fem poble! va començar a 
gestar-se al mes de juny, i actual-
ment compta amb tres òrgans: el 
Consell Local, els diversos grups 
de treball amb 13 àrees, i les as-
semblees. Per elaborar la llista 
electoral hi haurà primàries el 
9 de març. En este sentit, expli-
quen que totes les persones cen-
sades a Ulldecona podran votar 
als representants de la llista i 
que qualsevol persona adherida 

al projecte pot presentar la seua 
candidatura fins al 14 de febrer. 
Mentrestant, el programa electo-
ral s’elaborarà entre tots. 
Paral·lelament, el PDeCAT i Es-
querra han emès un comunicat 
conjunt per confirmar que a Ull-
decona es presentaran a les elec-
cions del maig per separat, però 
que després de les municipals 
donaran suport a la llista republi-
cana més votada.   M.G. / G.M.

Cinta Bonet
TORTOSA / ALCANAR

Cinta Bonet / Míriam Gavaldà
AMPOSTA / ALCANAR PLATJA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Faura marca distàncies amb Roigé
 L'alcaldessa es compromet a respectar la llista més 

votada, però el candidat republica no ho garanteix
 El candidat d'ERC-Tortosa Sí veu complicat governar 

amb el PSC, mentre Movem demana aclarir els pactes

Ja ha començat la precampanya 
de les municipals que es faran 
al maig, i un dels nous candi-
dats a Tortosa, el republicà Xa-
vier Faura, és qui està acaparant 
més atenció informativa. El 19 
de gener passat, el candidat 
d’ERC-Tortosa Sí va aprofitar 
la visita de la diputada urguaia-
na al Congrés, Ana Surra, per 
reunir-se amb llatinoamericans 
que viuen al municipi. De fet, 
ja fa dies que els partits que es 
presenten a Tortosa estan infor-
mant els veïns i veïnes origina-
ris d’altres paÏsos dels diversos 
tràmits que han de seguir per 
votar a les municipals del maig. 
Segons Faura, necessiten la veu 
dels nouvinguts per elaborar un 
programa electoral amb drets i 
obligacions iguals per a tothom. 
De fet, era la segona trobada 
que s’organitzava des d'ERC per 
parlar amb col·lectius de nova 
ciutadania, ja que abans també 
es van reunir amb gent d’origen 
magrebí i subsaharià.

D'altra banda, en declaracions 
a Ràdio Ebre, Faura va rebutjar 
que el futur alcalde de Tortosa 
haja de ser necessàriament de 
la llista més votada, però tam-
bé va dir que veu molt compli-
cat un pacte postelectoral que 
incloga el PSC, pel suport dels 
socialistes espanyols al 155. 
D'aquesta manera, el cap de llis-
ta d'ERC-Tortosa Sí contestava 
l'actual alcaldessa i candidata 
del PDeCAT, Meritxell Roigé, 
que uns dies abans s'havia com-
promès a respectar la llista més 
votada. Però també el candidat 
del PSC i actual portaveu, En-
ric Roig, que només unes hores 
abans, el mateix 17 de gener, 
havia  postulat el socialistes 
com "la única alternativa capaç 
d'aglutinar consensos a Tortosa" 
per afavorir un canvi de govern.
Per la seua banda, l'actual porta-
veu i també candidat de Movem, 
Jordi Jordan, també va voler 
respondre a l'alcaldessa. En de-
claracions a Canal 21 Ebre, Jor-
dan va dir que les declaracions 
de Roigé són una demostració 
de la debilitat i del nerviosisme 
de l'alcaldessa, a qui va acusar 

de fer campanya “tots els dies”, 
des que fa un any Ferran Bel va 
renunciar al càrrec i va posar-la 
a l’alcaldia. De la mateixa ma-
nera, Jordan va preguntar-li a la 
candidata del PDeCAT si també 
accepta que Inés Arrimadas siga 
la presidenta de la Generalitat, 
i que Pablo Casado siga el pre-

sident del govern, ja que Ciu-
tadans i el PP van ser les forces 
més votades a Catalunya i Es-
panya, respectivament.
A banda, però en una entrevista 
a Ràdio Ebre, Jordan va dema-
nar a la resta de candidats que 
siguen clars i que diguen amb 
qui pactarien després de les 

eleccions municipals.
Per una altra part, el PP ha fet al 
gener una acció de precampan-
ya, amb el repartiment d'un ca-
lendari del 2019 amb imatges de 
Tortosa. Ciutadans, per la seua 
banda, encara no ha confirmat el 
nom del seu candidat, però sona 
l'enginyer Miquel Albacar. 

Xavier Faura i la diputada republicana Ana Surra. // FOTO: C21.

Gustau Moreno
TORTOSA

De la Vega critica la "compra" d'exsocialistes
El primer secretari del PSC de 
les Terres de l’Ebre ha carregat 
contra els republicans, després 
que s’ha fet públic que Esquerra 
ha incorporat a la seua candi-
datura de la Ràpita la regidora 
Conxi Vizcarro, que va deixar el 
grup del PSC arran dels fets de l’1 
d’Octubre a la població. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
De la Vega ha dit que Vizcarro 
hauria d’haver entregat la seua 

acta de regidora, en lloc garan-
tir l’alcaldia del republicà Josep 
Caparrós. En la mateixa línia, ha 
lamentat la falta “d’altura ètica” 
de Vizcarro, i ha insistit en què 
ara està rebent la “contrapresta-
ció” per haver donat suport a l‘al-
calde. A més, ha afirmat que Es-
querra s’ha equivocat per haver 
volgut marginar el PSC a les ins-
titucions, en una clara referència 
a les mocions de censura que fa 

poc més d'un any van apartar els 
socialistes Enric Roig i Francesc 
Miró de la presidència dels con-
sells comarcals del Baix Ebre i 
del Montsià, respectivament. 
A més, De la Vega ha acusat els 
republicans de “comprar” exre-
gidors dels socialistes amb feines 
perquè vagin a les seues llistes, 
en una clara al·lusió al delte-
brenc Joan Alginet. Finalment, 
ha avançat que el PSC farà llistes 

a municipis en què els socialistes 
no van presentar candidatura a 
les municipals del 2015.

La resposta d'Alginet
Per la seua banda, Alginet va res-
pondre De la Vega. A través del 
seu Facebook, el candidat de Més 
Deltebre-ERC va rebutjar que el 
socialista vulga donar-li lliçons, i 
va recordar que ell va cobrar du-
rant anys per fer d'assessor del 

PSC a la Diputació de Barcelona. 
"Un senyor que amb l'art me´s 
que contrastat de la paciènciai 
el sectarisme ha aconseguit el 
que desitjava, controlar el PSC 
ebrenc, encara que siga el PSC 
ebrenc més petit de la història 
democràtica", va escriure Alginet 
abans de destacar la "dignitat" de 
regidores com Vizcarro, que han 
preferit estar "al costat de la de-
mocràcia i de la llibertat".  G.M.
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El seleccionador català de trail i 
entrenador de corredors de cur-
ses de muntanya, Rafa Flores, 
s’ha sumat al projecte de Més 
Deltebre-ERC, que encapçala 
Joan Alginet. Una incorporació 
que segons Alginet evidencia que 
el projecte de Més Deltebre-ERC 
és “plural i transversal”, i que 
treballaran per convertir el mu-
nicipi del Delta en una referèn-
cia, també en l’àmbit esportiu. 
"Rafa Flores és un professional 

amb una carrera més que cone-
guda en l’àmbit esportiu, però, a 
més, és un ambaixador del nostre 
municipi i dels seus actius. Delte-
bre no es pot permetre el luxe de 
prescindir de persones com ell". 
Comptar-hi, segons Alginet, "és 
un honor perquè sé que es dixarà 
la pell per l’esport i la joventut 
del nostre poble".
Per la seua banda, Flores assegu-
ra que entoma el projecte amb 
il·lusió i amb moltes ganes de tre-
ballar en positiu. "Després d’an-
ys de dedicació i participació en 
projectes a altres municipis, el 
que esperava era poder treballar 

per a Deltebre, el meu poble”, 
va dir. D'altra banda, Més Delte-
bre-ERC va celebrar el dissabte 
19 de gener, al centre EbreTerra, 
la jornada ‘Deltebre és capital’. 
Es tractava de quatre taules ro-
dones per abordar els reptes de 
present i de futur de Deltebre i 
del Delta: ecologia, economia, 
sector primari i coneixement. 
Segons Més Deltebre-ERC, la 
població té moltes potencialitats, 
però uns indicadors econòmics 
baixos.  La idea és fer un treball 
intern per aconseguir un model 
de poble exitós, tant de present 
com de futur. 

El procés Primàries Catalunya 
ja ha començat a Tortosa, amb la 
inscripció dels primers cinc can-
didats i més de 130 votants. Així 
ho van confirmar el president i 
la secretària del comitè local or-
ganitzador, Joan Maria Torres i 
Marta Pulido. Durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre, van expli-
car que el termini per presentar 
candidatures estarà obert fins al 
proper 8 de febrer, mentre que 
el registre de votants es tancarà 
el 22 de febrer. L’endemà, 23 de 
febrer, es faran les votacions i tot 
seguit començarà el debat per 
confeccionar el programa. 
Els cinc primers candidats ins-
crits són Maria José Cantó Ba-
lart, Albert Llorenç Mariño 
Lleixà, Núria Menasanch Martí, 
Estel Mestre Menasanch i Astrid 

Vidiella Piñol. Segons Pulido, les 
primàries aproparan la ciutada-
nia tortosina a la política real.
Pulido va afegir-hi que esperen 
tenir nous contactes amb els par-
tits independentistes, per inte-
grar-los a la iniciativa. Però si fi-
nalment no és possible impulsar 
una llista única, l’opció és concó-
rrer a les municipals per separat i 
després governar en coalició amb 
les forces republicanes. Per la 
seua banda, Torres va assenyalar 
que l’objectiu és propiciar la uni-
tat per fer efectiva la República. 
Amb tot, va apuntar que el judi-
ci als “presos polítics” pot ser un 
entrebanc important. 
D'altra banda, 19 de gener, 
Primàries Tortosa va fer un acte 
al centre cívic Ferreries, amb la 
presència de la presidenta de 
l’ANC, Elisenda Paluzie, qui va 
indicar que l’objectiu és maxi-
mitzar els vots independentistes. 
Un altre dels objectius és que les 

candidatures siguen el màxim 
d’unitàries, obertes a la partici-
pació dels partits polítics. Paluzie 
diu no entendre que els partits 
independentistes critiquin l’ANC 

per apostar per aquest tipus de 
candidatura unitària, ja que al-
guns dels vots que podrien su-
mar són els dels independentis-
tes descontents amb els partits. 
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Cinc candidats a Primàries Tortosa
 El termini per presentar candidatures es tancarà el 8 

de febrer, i el proper 23 de febrer es faran les votacions
 La presidenta de l'ANC avala el procés i afirma que 

no entén les crítiques dels partits independentistes

La presentació del fitxatge de Rafa Flores. // FOTO: CEDIDA.

La conferència d'Elisenda Paluzie al centre cívic Ferreries. // FOTO: C21.

Alginet fitxa Rafa Flores per a Més Deltebre-ERC

Gustau Moreno / Míriam Gavaldà
TORTOSA

C.B. / M.G.
DELTEBRE

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Punt d'inflexió a la sinistralitat 
 Trànsit celebra que no s'han produït víctimes mortals 

en accidents a l'N-340 des del desviament de camions
 L'AECE valora que s'hagin acabat els accidents greus, 

però adverteix que la mesura afecta la competitivitat

Fins a 21 persones van morir en 
19 accidents de trànsit a les Te-
rres de l’Ebre, durant el 2018. 
Respecte el 2017, va haver-hi sis 
accidents i quatre morts més. La 
majoria dels accidents mortals 
en zona interurbana van pro-
duir-se al Baix Ebre i el Montsià, 
amb sis a cada comarca. Pel que 
fa a les vies, la major part de les 
víctimes mortals es van produir 
a l’N-340, amb cinc, i a l’AP-7, 
amb tres. El director del Servei 
Català de Trànsit, Juli Gendrau, 
ha destacat que tots els morts 
de l’N-340 es van produir abans 
que entrés en vigor el desvia-
ment obligatori dels vehicles 
pesants cap a l’autopista, on s’ha 
registrat un increment del 46% 
del trànsit de camions. 
La distracció continua sent el 
principal factor concurrent en el 
total d’accidents amb víctimes. 
També destaca que les Terres de 

l’Ebre és la segona comarca de 
Catalunya en què es registrem 
més accidents amb una sol ve-
hicle implicat. Des del Mossos 
d’Esquadra han explicat que per 
tal de reduir la sinistralitat s’ac-
tivarà l’helicòpter de trànsit, i 
s’incrementaran els vehicles es-
piell i els radars mòbils. El cap 
de l’Àrea Regional de Trànsit 
dels Mossos d’Esquadra, Sergie 
Saladié, ha insistit que també 
cal posar atenció a les vies se-
cundàries. De la totalitat de víc-
times mortals del 2018, una era 
un vianant, i no es van registrar 
víctimes motoristes ni ciclistes. 
Les franges d’edat que registren 
un major increment en la morta-
litat són la franja de 45 a 54 anys, 
i la de 55 a 64 anys. 

Crítiques de l'AECE
En canvi, l’Associació d’Empre-
saris de les Comarques de l’Ebre 
(AECE) ha fet una valoració crí-
tica del desviament de camions 
des de l’N-340 cap a l’autopis-
ta AP-7. El vicepresident de la 

patronal ebrenca, Josep Maria 
González, ha assenyalat que la 
mesura potser ha servit per re-
soldre el problema de l’alta si-
nistralitat. Però ha advertit que 
obligar els camions a circular 
per l’autopista -amb bonifica-
cions que no són del 100%- ha 

afectat negativament la compe-
titivitat de les empreses. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, González ha assenyalat 
que les empreses tenen el repte 
ser més competitives, i que les 
infraestructures continuen sent 
l’assignatura pendent. El vice-

president de l’AECE confia en 
què l’AP-7 serà gratuïta entre 
Tarragona i Alacant quan s’aca-
be la concessió, al desembre 
d’enguany. A més, González ha 
donat suport al tram pendent de 
l’A-7, l’autovia per l’interior del 
Baix Ebre i el Montsià.  

La compareixença del director del Servei Català de Trànsit, Juli Gendrau, a Tortosa. // FOTO: S. ALARCÓN.

C.B. / G.M.
TORTOSA

Els veïns insisteixen a rebutjar les rotondes
La plataforma Prou! AP-7 Gra-
tuïta Ja ha tornat als talls de 
l’N-340. El 13 de gener es va fer 
el primer tall de l’any a l’Ametlla 
de Mar, el número 220 en quatre 
anys de lluita. Durant el tall, els 
veïns van fer un minut de silenci 
pels morts en accident a l’N-340 
durant el 2018.  Però també van 
celebrar que en 11 mesos s’acaba 
la concessió de l’AP-7 en el tram 
comprès entre Alacant i Tarrago-
na. Per això, mantenen la lluita 
perquè no volen que es renova 

la concessió ni tampoc les onze 
rotondes previstes al pas de l’N-
340 per les Terres de l’Ebre. Des 
del moviment veïnal diuen que 
les rotondes no són necessàries 
ja que, segons afirmen, el trànsit 
baixarà un 75% a l'N-340 amb 
l'aixecament de les barreres a 
l'autopista, tal i com ha passat a 
l'AP-1 a Burgos. A més, denun-
cien que les rotondes destrossa-
ran la carretera, i insinuen que hi 
ha interessos polítics en la seua 
construcció, que ha de començar 

ara al febrer. El moviment pro-
posa substituir les rotondes per 
ponts a diferent nivell. En una 
entrevista a Canal 21 Ebre, el por-
taveu Llorenç Navarro va dir  que 
els alcaldes haurien de reivindi-
car estos ponts, i no “abaixar-se 
els pantalons”.   M.G. / G.M.

El tall de la carretera a l'Ametlla de Mar. // FOTO: C21.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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O ALMATRET I MAIALS ja van rebut-
jar, ara fa uns dos anys, un abocador de 
residus industrials a Seròs, un projecte 
que s'havia reactivat després d’anys en 
suspens amb la compra dels terrenys i la 
tramitació dels últims permisos. Un cas 
que recorda molt al que ara està pas-
sant amb el del macroabocador de Ri-
ba-roja d'Ebre. Curiosament, els alcades 

d'Almatret i de Maials són els que estan 
liderant també l'oposició de la comarca 
del Segrià a l'abocador que ara s'ha re-
activat a pocs quilòmetres de la fronte-
ra lleidatana, al nord de la Ribera d'Ebre. 
L'alcalde d'Almatret és David Romaní, 
mentre que l'alcalde de Maials és David 
Masot. Tots dos són del PDeCAT. De fet, 
des del PDeCAT de les Terres de l'Ebre es 

veu amb neguit l'oposició tan rodunda 
dels dos alcaldes al projecte del macroa-
bocador de Riba-roja d'Ebre, fins al punt 
que creuen que l'alcalde Antonio Suárez 
ho té molt difícil per tirar-lo endavant. 
"L'alcalde d'Almatret pesa molt", asse-
guren. Altres fonts apunten que un dels 
dos Davids ha amenaçat de deixar el 
PDeCAT abans de les municipals.  G.M.

L'alcalde d'Almatret pesa molt

OPINIÓ

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC

I MÚSIC

QUÈ DIRÍEU si algú del PP di-
gués que hi ha dictadors bons i 
dolents? Posaríeu el crit al cel? 
Demanaríeu que el seu partit 
actués? Sí, no? Doncs això s’hau-
ria d’esperar del PSOE, que ac-
tuï després que Alfonso Guerra, 
el 'follonero' del PSOE, hagi dit 
que hi ha dictadures com la de 
Pinochet que han estat efectives 
econòmicament, tot blanque-
jant-les, en contraposició a la de 
Maduro a Veneçuela.

LA DICTADURA de Madu-
ro ens l’haurien d’explicar bé 
perquè acceptéssim sense inte-
rrogants que és en realitat una 
dictadura. Malauradament la 
polarització de partits i mitjans 
fa difícil posicionar-se. Quan 
els partits associats a la dreta 
recolzen l’autoproclamació de 
Juan Guaidó com president de 
Veneçuela i els de l’esquerra no, 

tal com ha vingut passant amb el 
problema veneçolà desde Cha-
ves, es veu clarament aquest po-
sicionament interessat, en funció 
de les afinitats ideològiques o 
classistes. I això no treu que els 
veneçolans i veneçolanes no esti-
guin en una situació preocupant.

VENEÇUELA en el punt de 
mira. Període intereleccions. 
Ningú no es fixa en els règims 
xinès o dels països àrabs. Allí hi 
ha un respecte impecable dels 
drets humans i de la discrepàn-
cia, ho sabem tots. Això explica 
la passivitat de PP, Cs i PSOE 
quan es coneixen atemptats als 
drets humans en aquells països. 
Perquè segurament seran 'fake 
news' o seran coses tan puntuals 
que no s’hi ha de fer cas.

DE TANT preocupar-se de Ve-
neçuela no s’han adonat que fa 

80 anys de l’entrada de les tro-
pes franquistes a Barcelona. Fa 
80 anys del mal anomenat alli-
berament de la capital catalana. 
Luis Alfonso de Borbón sí que 
se n’ha adonat i ho ha celebrat. 
Tots sabem que va ser una gran 
alegria.  Alguns no van poder-ho 
gaudir perquè estaven morts o 
exiliant-se. Gràcies a això es va 
alliberar el parc de vivendes i de 
negocis barceloní perquè gent de 
bé les pogués ocupar i aprofitar. 

FA 80 ANYS que en van co-
mençar gairebé 40 de persecu-
ció dels vençuts, de repressió, 
de depuració de funcionaris, de 
delacions, de camps de concen-
tració, de discriminació per ideo-
logia, religió o condició sexual, 
d’experiments amb humans, 
d’execucions. Fa 80 anys que es 
va instaurar una dictadura amiga 
del feixisme i del nazisme fins el 

punt que van enviar soldats a llui-
tar al costat de les tropes de Hit-
ler al front rús. Però el PP, igual 
que Guerra amb Pinochet, sem-
pre ha blanquejat la dictadura de 
Franco. La Memòria Històrica, 
per al PP, és remoure el passat, 
enemistar les dues Espanyes. Per 
això el seu poc suport a dignificar 
les víctimes enterrades en cune-
tes i fosses comunes.

I ARRIBATS AQUÍ,  sabeu què? 
El PP s’ha sumat a la commemo-
ració del Memorial de l’Holo-
caust desitjant que la història no 
es torni a repetir. Podrien desitjar 
el mateix pensant en cert amic 
dels antisemites. I de passada po-
drien deixar de titllar de supre-
macista qui vol la independència 
del seu país o com a mínim po-
der-ho decidir a les urnes.  

Tot blanquejant dictadures

La concòrdia de la difamació

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE 

GANDESA

ALS DISCURSOS, el rei parla 
de concòrdia. Una dirigent del 
PP madrileny, a la televisió, diu 
que els escolars no poden “pixar” 
si no li demanen en català al seu 
professor. Una altra dirigent, 
aquesta de VOX, compara la Divi-
sión Azul amb la irrupció del seu 
partit a Andalusia. Vicent Sanchís 
i Saül Gordillo són investigats, 
perquè Catalunya Ràdio i TV3 
no diuen el que ells voldrien. Ana 
Botella, l’anterior alcaldessa de 
Madrid, va vendre pisos de pro-
tecció oficial a una immobiliària 
voltor, sense concurs, amb pèr-
dues milionàries. 

ELS VIOLADORS de 'la Mana-
da' campen lliures i passen les 
festes a casa amb sentència de 
nou anys de presó. Als presos 
polítics catalans se’ls nega, mal-
grat no haver estat jutjats, poder 
dinar en família per Nadal i Cap 
d’Any. Per vergonya d’Europa, el 
PP i Cs,l’alien amb l’extrema dre-
ta, i Manuel Valls, l’alcaldable de 
Barcelona, “es dona als dimonis”, 
quan als seus mítings i a les ma-
nifestacions apareix acompanyat 

de dirigents de VOX. Pablo Casa-
do i Albert Rivera tracten els diri-
gents catalans de colpistes i men-
tre no amaguen que l’extrema 
dreta els podrà ajudar a guanyar 
alcaldies i presidències de gover-
ns autonòmics, com la d’Andalu-
sia. Cada any marxen 80.000 mil 
milions de diners negres a para-
disos fiscals. 

A EDUARDO ZAPLANA no 
el deixen sortir de la presó per 
exemple de justícia igualitària 
perquè altres dirigents del PP 
valencià campen lliures havent 
comés suposadament malifetes 
superiors. A Fernández Díaz, el 
que pretenia destruir la sanitat 
catalana, se li atribueix el pagar 
amb fons reservats a l’examant de 
Pujol Ferrusola per fer-li dir que 
anava a Andorra carregat de di-
ners. Advocats i catedràtics acu-
sen el TC de prevaricar havent 
creat proves falses per empreso-
nar il·legalment polítics catalans. 

ALS BANCS se’ls ajudà amb mi-
lers de milions d’euros públics i, 
a la vegada, desnonen famílies a 

l’atur deixant-les sense habitatge. 
Villarejo, xantatgista manifest, 
diu que no traurà altres grava-
cions contra la Corona. Els discs 
durs del PP, xafats a martellades, 
no tenen culpables, i a Bárcenas 
li robaren documents d’acusació 
fent servir 80 policies pagats amb 
fons reservats.

VERGONYA de concòrdia! Amb 
tanta porqueria tot segueix igual. 
El rei demana concòrdia a tots 
però només defensa als seus ava-
ladors. Els esmentats, i centenars 
d’immundícies  semblants, són 
alguns despropòsits de la corrup-
ció general d’Espanya!  Aquest és 
el país on vivim, on tots paguem 
els impostos i els beneficiats sem-
pre son les elits determinades. La 
majoria perdem poder adquisitiu 
i alguns aturats sense feina han de 
viure sense sostre. Tots desitgem 
concòrdia, majestat! Però l’error 
és que uns quants difamen la res-
ta, a la vegada manen, usen i ma-
nipulen l’administració a la seva 
conveniència. Concòrdia dins la 
Constitució, demana! Sí, hauria 
de ser veritat; tots la desitgem! 

Però els que no l’acceptaren quan 
es redactà, ara se l’han feta seva i 
es manifesten com els seus grans 
defensors. Des del poder canvien 
les lleis com volen al servei dels 
seus interessos i a la vegada “se’n 
foten”. 

CON-CÒR-DIA és la gran parau-
la que hauria de regnar a Espanya 
igual per tots els seus habitants 
per l’any 2019. A qualsevol país 
democràtic és la base que ha de 
regir per tothom igual. No se’n 
val que puguin haver presoners 
polítics per pensar diferent i sent 
acusats amb proves falses, men-
tre lladres convictes campin lliu-
res pel carrer; això és difamar i és 
la llei de l’embut d’una Espanya 
que empra la Constitució seguint 
procediments franquistes. Reco-
nec que calen lleis i una Constitu-
ció per ser seguida per tots igual 
sense beneficiar a uns pocs i per-
judicar a molts. Així no hi ha ni 
concòrdia ni democràcia. Hi ha 
difamació! 
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EL 14 DE FEBRER, tot i 
que la data encara no ha es-
tat confirmada oficialment, 
es farà la reunió entre els 
alcaldes que s'oposen al pro-
jecte i les empreses promo-
tores de l'abocador de resi-
dus industrials de Riba-roja 

d'Ebre. Tant el president de 
la Generalitat, Quim Torra, 
com el conseller de Territori, 
Damià Calvet, es van com-
prometre a intentar mediar 
amb les empreses Urbaser i 
Griñó per intentar "renego-
ciar o reubicar" l'abocador.

Serà notícia
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EL MUR

El sector dels cítrics, 
al límit de la supervivència

La Ribera d'Ebre 
torna a estar encesa

Gemma Pous
DELEGADA DE LA 

FEDERACIÓ 

CATALANA DE 

NATACIÓ A LES 

TERRES DE L'EBRE

Paco Arasa
ALCALDE 

DE L'AMPOLLA

Josep Bordes
CANTANT DE 

PEPET I MARIETA

Josep Cugat
PRESIDENT DE 

L'EMD DE BÍTEM

Teresa Ribera
MINISTRA PER LA 

TRANSICIÓ 

ECOLÒGICA

Gemma Pous és la nova 
delegada de la Federa-
ció Catalana de Natació 
a les Terres de l’Ebre. 

Pous pren el relleu de Yolanda 
Cardona. El seu objectiu és incre-
mentar el nombre de nedadors 
federats al territori.

L'Ampolla concedirà un 
xec de 150 euros a totes 
les famílies que tinguen 
o adopten un xiquet o 

xiqueta a partir de l'1 de gener de 
2019. Un dels dos progenitors o 
adoptants ha d'estar empadronat 
des de fa un any com a mínim.

Pepet i Marieta ha fet 
una oda a la llibertat 
dels cossos en el seu 
nou single. Ha estat la 

resposta a la denúncia de Vox per 
l'striptease que el cantant Josep 
Bordes va realitzar durant una 
actuació a la ciutat de Castelló.

Després d'anys de rei-
vindicacions, el poble 
de Bítem ha aconseguit 
que l'Ajuntament de 

Tortosa i el Bisbat hagin acordat la 
compra-venda del Mas del Bisbe, 
un important element del patri-
moni local i l'origen del poble.

La ministra de Tran-
sició Ecològica ha 
anunciat la decisió de 
desmantellar definiti-

viament el projecte Castor. Encara 
no hi ha calendari, però sens dubte 
es tracta d'una gran notícia per a 
les Terres de l'Ebre i el Maestrat.

L'ALCALDE de la Torre de l’Es-
panyol, el republicà Joan Juncà, 
és un dels alcaldes més actius del 
front institucional que rebutja 
el "macroabocador" de residus 
industrials de Riba-roja d'Ebre. 
Un projecte que, segons asse-
guren, és una nova "agressió" al 
territori, ja que va en contra del 
model de desenvolupament con-
sensuat en els darrers anys a la 
comarca, basat en la promoció de 
l'agricultura, el turisme rural i la 
promoció del patrimoni natural i 
cultural. Juncà ja ha advertit que 
s’ho plantegen “tot”, per aturar 
un projecte que ha reviscolat a fi-
nals del 2018, després de l'aliança 
d'Urbaser amb Griñó. De fet, l'al-
calde de la Torre ha dit que es 
plantegen accions per la via insti-
tucional, jurídica i ciutadana. 

SEGONS JUNCÀ, l’oposició a 
l’abocador no para de créixer. El 
projecte de Riba-roja d’Ebre tam-
bé ha generat molta oposició a les 
poblacions d’Almatret i Maials, a 
la resta de la comarca del Segrià, 
i també a les comarques veïnes 
de la Terra Alta i del Priorat. A 
banda, el Consell Comarcal del 
Baix Ebre també va aprovar el 
18 de gener la moció d’ERC que 
rebutjava el macroabocador de 
residus industrials. I és que els 

republicans han volgut prendre 
la iniciativa al territori, tot pre-
sentant mocions als ajuntaments 
i consells comarcals. A banda, la 
diputada ebrenca Irene Fornós 
avançava que no descarten portar 
el tema al Parlament, perquè la 
cambra catalana es pronuncie en 
contra del projecte.

A LA RIBERA D'EBRE, 12 dels 
14 d’ajuntaments de la comarca 
-exepte Riba-roja d'Ebre i Ascó- 
rebutgen obertament el projecte 
privat que impulsen les empreses 
Urbaser i Griñó. I el ple del Con-
sell Comarcal de la Ribera d’Ebre 
també va aprovar este 30 de gener 
la moció que rebutja l'abocador. 
Al carrer, centenars de persones 
convocades a través de les xarxes 
socials també van expressar la 
seua oposició al projecte. 

LA PROPERA CITA  és la reunió 
que s’ha convocat a organitzar la 
Generalitat, entre els alcaldes i les 
empreses. Podria fer-se el proper 
14 de febrer. L’alcalde de la Torre 
va lamentar, durant una entrevis-
ta a Canal 21 Ebre, que no tothom 
ha respectat la “lleialtat institu-
cional” que els hi va demanar el 
president Quim Torra. La Ribera 
d'Ebre torna a estar encesa i es 
preveuen uns mesos moguts.  

NOMÉS CAL anar a les heme-
roteques per constatar que els 
principals sindicats agraris de Ca-
talunya i del País Valencià van ad-
vertir ara fa tres anys que el sector 
dels cítrics podia quedar tocat de 
mort si es consumava l'acord en-
tre la Unió Europea i Sud-àfrica. 
Al novembre del 2016, la Unió de 
Pagesos (UP) i la Unió de Llaura-
dors van alertar que el pacte allar-
gava el període d’importació de 
taronges fins al 30 de novembre, i 
que això podia enfonsar el mercat 
nacional perquè les produccions 
d’allà i d’aquí s’encavalcarien. A 
més, els sindicats també denun-
ciaven que els cítrics sud-africans 
suposarien una competència des-
lleial, ja que són collits amb mà 
d’obra més barata i sense passar 
els mateixos controls fitosanita-
ris. Això, a més de posar en risc 
la salut dels consumidors, també 
podia obrir la porta a l'arribada 
de plagues com l’anomenada taca 
negra: una malaltia que afecta els 
fruits durant la maduració i deixa 
la polpa tova i ennegrida.

DOS ANYS després, el temps ha 
donat la raó als sindicats agraris. 
El mercat europeu es troba inun-
dat de cítrics sud-africans, i això 
ha provocat l'ensorrament de les 
exportacions de les mandarines i 

taronges que es produeixen a una 
banda i a l'altra del riu Sénia. El 
cas d'Alcanar és un drama: el 40% 
de la producció es quedarà als 
arbres. I això significa  que tota 
l'economia local se'n ressentirà. 
El 2019 serà un any negre.

EL RESPONSABLE del sector 
dels cítrics de la Unió de Pagesos, 
Carlos Roig, ha afirmat que en cas 
d’activar-se ara la clàusula de sal-
vaguarda per l’entrada de cítrics 
dels països d’Àfrica, la mesura 
noméss arribaria just per a l’inici 
de la propera campanya. El trac-
tat amb la Unió Europea va fer-se 
el 2016, i abans de tres anys no pot 
entrar en vigor este aranzel. Però 
el problema és que, com va que-
dar constatat durant la visita dels 
pagesos valencians a Brussel·les,  
el Ministeri d’Agricultura encara 
no ha informat a la Comissió de la 
situació que estan patint els citri-
cultors valencians i catalans.

LA REALITAT  és que els cítrics 
arrosseguen una crisi estructural 
des de fa gairebé 15 anys, i que 
els productors han anat passant 
anys "dolents" o "molt dolents". 
Però l’entrada massiva de fruita 
sud-africana és el que ha acabat 
de sentenciar el sector. Segons 
UP, el cop que enguany rebran 

els productors del territori els fa 
pintar un futur molt poc optimis-
ta, i encara els resulta molt difícil 
calcular la magnitud de la tragè-
dia. Siga com siga, Roig també 
ha demanat a la Generalitat que 
pressione l’Estat perquè faci la 
feina davant d’Europa, i ha apun-
tat a la possible arribada d’algun 
tipus d’ajuts o compensacions per 
facilitar la transició entre l’actual 
campanya i la propera. 

A BANDA, des de la Unió de Pa-
gesos també han denunciat que 
els grans operadors que impor-
ten cítrics a la Unió Europea són 
"part i causa" de la crisi del sector, 
ja que fa temps que estan inver-
tint en les explotacions agràries 
africanes. Segons Roig, esta és 
la principal diferència entre els 
cítrics i el sector de l’arròs, que 
sí que ha aconseguit l’activació 
d’una clàusula de salvaguarda. 
Per tot plegat, la Unió de Pagesos 
seguirà el ritme dels llauradors 
valencians, però no descarten 
convocar una manifestació prò-
pia a les Terres de l’Ebre, així com 
impulsar un grup de treball amb 
la Generalitat. Ara només falta 
que el territori face costat al sec-
tor, i que les administracions au-
tonòmiques, estatal i europea no 
deixen morir els cítrics del país.
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Protegir i impulsar el comerç

MANEL MASIÀ

CANDIDAT DE JUNTS 

PER AMPOSTA

FRANCESC MIRÓ

PORTAVEU 

DEL PSC 

D'AMPOSTA 

I CANDIDAT 

A L'ALCALDIA

COMPRAR/INTERCANVIAR 
és un fet humà que ens acompan-
ya constantment. Durant més de 
2000 anys no hi ha hagut canvis 
sobre la base de la compra, l’oferta 
i la demanda. En l’últim segle, la 
producció en sèrie, la millora de 
l’economia, l’hegemonia del capi-
talisme, ha fet que totes les empre-
ses i comerços hagin buscat l’es-
tratègia per vendre més i millor. 

PERÒ des de fa relativament poc 
temps, recordeu que tenim smar-
tphone des de fa només 10 anys, la 
incorporació del mòbil a la nostra 
vida i la proliferació de platafor-
mes digitals ha fet que aparegues-
sin noves formes de comprar. A 
tall d’exemple, el comerç electrò-
nic a l'Estat espanyol es va incre-
mentar un 26% durant el 2017 i va 
superar per primera vegada la ba-
rrera dels 30.000 milions d'euros, 
segons un estudi de la CNMC (Co-
missió Nacional dels Mercats i la 
Competència). Això ha suposat 
un cop important pel comerç de 
proximitat, que configura un dels 
principals sectors econòmics del 
país, ocupant a 328.400 catalans, 
amb dades de l'Observatori del 

Treball i Model Productiu. Des-
prés de sobreviure a grans super-
fícies i a la crisi econòmica, ara el 
repte del comerç al detall és plan-
tar cara a les grans plataformes de 
comerç digital. El creixement tan 
espectacular es deu al fet que va 
aterrar Amazon i és el que ha po-
tenciat tot el comerç electrònic, 
ha arrasat. El motiu principal és 
la seva "innovació constant" per 
facilitar la vida al client: El consu-
midor busca comoditat, estalviar 
temps i tenir les coses de la mane-
ra més immediata possible.

LA PRINCIPAL  competència 
dels comerços de proximitat no 
són els altres comerços de proxi-
mitat, sinó el competidor digital. 
Qui pugi més aviat al vaixell del 
comerç electrònic, de les xarxes 
socials, i ho faci innovant i mi-
llorant constantment és qui se’n 
salvarà. És el llema del Sun Tzu 
“L’art de la Guerra”, llibre que es 
va posar de moda fa uns anys, “Si 
no pots amb el teu enemic, uneix-
te a ell.”

HI HA INICIATIVES encamin-
ades a enfortir el vessant digital 

de les botigues al detall i, sovint, 
són projectes d'associacions co-
mercials que sumen esforços. Per 
exemple, a Terrassa, on fa temps 
que el Mercat de la Independèn-
cia utilitza internet per portar les 
comandes a domicili, o els recent-
ment inaugurats marketplace de 
la Sènia, la Ràpita i Deltebre. Són 
mesures per protegir, i clarament 
per impulsar el comerç local. 

DESPRÉS de visitar, escoltar i 
analitzar amb experts tot el sec-
tor, o grans professors com el Xa-
vier Marcet i el Gay de Liébana, 
també després d’escoltar als boti-
guers, sabem que una de les pro-
postes més agosarada i necessària 
per al nostre comerç, impulsada 
des d’institucions i cambres de 
comerç, ha de ser la creació d’es-
pais de compra i distribució que 
puguin complir les 4Es (Experièn-
cia - Experience, Intercanvi - Ex-
change, Omnicanal - Everywhere, 
Evangelitzar - Engagement). 

JO, I EL MEU EQUIP, proposem, 
donant una altra volta, la crea-
ció d’un marketplace social on 
estiguin totes les botigues de les 

nostres ciutats, amb tots els seus 
productes actualitzats, amb la 
possibilitat de fer diferents tipus 
de promocions, que facin cam-
panyes de promoció per qualsevol 
canal de comunicació i on els com-
pradors estiguin “enganxats” per 
la facilitat d’ús i el bon servei.  A 
més, li afegim la possibilitat que el 
transport local, sigui realitzat per 
una empresa social o una fundació 
que ajudi a inserir persones al món 
del treball, cosa que a més afavori-
ria tant al comerç com a persones 
més desafavorides. 

UNA NOVA MIRADA, a tall 
d’exemple, de com s’han de crear 
els serveis, a partir d’ara, a les ins-
titucions públiques. Una nova mi-
rada que treballem, amb un equip 
nou, jove i renovat, preparant la 
ciutat d’Amposta per a tenir una 
ciutat de futur i en futur, el que no-
saltres anomenem l’Amposta Mag-
nètica. Treballar per un comerç 
fort, i impulsar-lo per afrontar els 
reptes de la societat que canvia 
constantment serà una de les nos-
tres prioritats. 

DESPRÉS de quatre anys del 
govern d’Adam Tomàs, ha que-
dat demostrat que la gestió de 
l’Hospital Comarcal d’Amposta 
li va gran. No s’ha produït cap 
salt qualitatiu ni cap millora 
en el servei, tot i que des de fa 
temps està gestionat al 100% 
per  l’Ajuntament. Hem retro-
cedit en l’activitat hospitalària, 
en visites d’especialistes, i en el 
nombre de socis perquè aquests 
no veuen cap millora en els ser-
veis prestats pel propi hospital. 
Tenim un hospital infrautilitzat: 
per ser visitat per l’especialista 
els temps d’espera cada vega-
da és més gran i les citacions 
per intervencions quirúrgiques 
cada cop s’allarguen més. Per al-
tra banda, el servei d’urgències 
queda col·lapsat per la falta de 
personal sanitari, arribant en 
molts casos a més de tres hores 
d’espera per ser visitat, fins al 
punt que la gent marxa direc-
tament a l’Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta.

DAVANT de tota aquesta situa-
ció, li exigeixo a l’alcalde Adam 
Tomàs que es posi a treballar 
pel bon funcionament i pres-
tigi de l’hospital d’Amposta, i 
que s’ofereixin a la més serveis 
sanitaris públics. En l’actuali-

tat, el sistema sanitari públic 
no dóna el servei de podologia, 
llevat dels diabètics, i en odon-
tologia només cobreix revisions 
i extraccions de peces. Davant 
d’aquest fet, s’ha de donar un 
servei municipal gratuït de den-
tista i podòleg a l'Hospital Co-
marcal d'Amposta adreçat en 
un principi a la gent gran de la 
ciutat, els quals  tenen més pro-
blemes de salut bucodental i 
podologia que la resta de la po-
blació. És per això que es reco-
mana fer revisions periòdiques 
bucodentals i de podologia per a 
la detecció de problemes en fase 
incipient, per gaudir una salut 
òptima 

A AMPOSTA, més del 60% de 
la gent gran no ha visitat el po-
dòleg ni el dentista durant l'úl-
tim any, a causa de què no tenen 
recursos econòmics suficients 
per poder-se pagar la visita i 
aquestes especialitats estan fora 
de la cartera de serveis de la sa-
nitat pública.

L'ESTAT DE SALUT bucoden-
tal és determinant per propiciar 
i mantenir un envelliment amb 
bona qualitat de vida. Hi ha evi-
dències científiques sobre la re-
lació que existeix entre la malal-

tia periodontal com a factor de 
risc en l'arteriosclerosi i malal-
tia vascular cardíaca i cerebral. 
També, els problemes podolò-
gics dificulten o impedeixen, 
en molts casos, la capacitat per 
caminar potenciant el sedenta-
risme i afectant a l’estat d’ànim 
de les persones.

AQUESTES dues especialitats 
són les grans oblidades de la 
Sanitat Pública, relegant-les a 
un pla secundari sense tenir en 
compte la importància d’incidir 
en la prevenció i cura com allò 
primordial en el sistema sani-
tari, i limitant a aquest grup de 
població de la gent gran en la 
seva qualitat de vida.

PER TANT, des de les institu-
cions públiques hem de facilitar 
l’accés a aquestes prestacions 
sanitàries que garanteixen una 
bona salut, per afavorir el be-
nestar físic i mental evitant les 
desigualtats en funció del nivell 
de renda i també la despesa so-
cial.

L'OBJECTIU PRINCIPAL que 
perseguim des del PSC d'Am-
posta amb aquesta proposta és 
la posada en marxa dels serveis 
municipals gratuïts d’odontolo-

gia i podologia que estan exclo-
sos en el sistema sanitari públic 
i que representen un fort impac-
te en el benestar individual de 
les persones.

AQUESTES NOVES presta-
cions públiques anirien adreça-
des, en principi, per a la gent 
gran amb pocs recursos econò-
mics que no s’ho poden pagar 
degut a les baixes pensions, 
perquè tinguin accés als trac-
taments que no cobreix l’odon-
tologia  i podologia del sistema 
sanitari públic. Aquests usuaris 
han de presentar una necessitat 
diagnosticada a la xarxa pública 
d’atenció  primària d’un trac-
tament que no estigui inclòs 
a la cartera de serveis. Poste-
riorment, aquests serveis s’han 
d’ampliar progressivament al 
conjunt dels ciutadans d’Am-
posta. Per tant, des dels poders 
públics hem d'utilitzar tots els 
instruments al nostre abast per 
garantir el màxim de qualitat de 
vida de la gent gran, i és des de  
l’Hospital Comarcal d’Amposta 
-que és gestionat des del propi 
Ajuntament i que paguem amb 
els impostos de tots els ciuta-
dans- des d’on hem d’oferir els 
serveis municipals gratuïts de 
dentista i podòleg. 

Un servei gratuït de dentista i podòleg
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JORDI JORDAN

PORTAVEU 

DE MOVEM 

TORTOSA

ARA FA UN ANY, l’Ajuntament 
de Tortosa apareixia en el ràn-
quing de consistoris de l’Estat 
que menys recursos invertia en 
polítiques socials; un rànquing 
elaborat per l’associació estatal 
de directors i gerents de serveis 
socials que deixava Tortosa en 
una mala posició. 

UN ANY MÉS TARD, en el 
rànquing d’enguany, Tortosa 
torna a suspendre i apareix com 
el 16è la Ajuntament amb un 
pressupost més precari en rela-
ció a les polítiques socials, amb 
només 42,20 euros invertits per 
cada tortosí o tortosina, lluny 
dels 290 euros que inverteixen 
els ajuntaments que més apos-
ten per les persones. Es consta-
ta, doncs, amb xifres i amb da-
des objectives que Tortosa està 
molt lluny de ser una ciutat amb 
un autèntic pla que atengui les 
necessitats de les famílies de la 
ciutat, de les quals un 60% te-
nen dificultats per arribar a final 
de mes. 

QUAN PARLEM de polítiques 

socials, més enllà dels tòpics, 
estem parlant de polítiques al 
servei de la gent. La ciutat la 
formem els tortosins i torto-
sines i el nostre Ajuntament, 
dels diners que té disponibles 
cada any, només inverteix per 
aquestes polítiques aquests 
42,20 euros per habitant en un 
pressupost global de més de 70 
milions. 

ÉS EN AQUEST SENTIT, des 
de Movem Tortosa, com a pri-
mer grup de l’oposició que hem 
alertat en diverses ocasions de 
la manca d’aquestes polítiques i 
hem fet moltes propostes al res-
pecte: la creació de plans d’ocu-
pació propis per als aturats, una 
tarifació social perquè les taxes 
de l’Ajuntament es paguin en 
funció de la renda, la creació d’ 
ajudes universitàries com estan 
fent molts consistoris del país, 
més inversió per aplicar el pla 
local de polítiques de gènere o 
LGTBI més enllà dels simbolis-
mes o el reclamat pla d’habitat-
ge social que portem reclamant 
des de fa anys i continua al ca-

laix tot i que tenim centenars 
de cases caient. La resposta que 
rebem tant de la Sra Roigé com 
d’ERC de Tortosa és sempre és 
la mateixa: “ja ho estem fent o 
no es pot fer” ... i d’aquí no en 
sortim. No s’entén que allò que 
es fa altres ciutats aquí no es 
“pugui” fer o que se’ns voti en 
contra quan tots sabem que no 
s’està fent per molt que diguin. 

PER TOT PLEGAT, i vistos els 
fets i les dades on s’han rebut-
jat una proposa darrera l’altra 
del nostre grup, no ens estranya 
que Tortosa torni a suspendre, 
en aquest cas, per la manca de 
polítiques socials destinades a 
millorar la vida dels tortosins i 
tortosines i per no tindre un ho-
ritzó clar de quina ciutat ha de 
ser Tortosa. Precisament durant 
aquests últims 12 anys de gover-
ns convergents amb el suport 
d’ERC, Tortosa a part de per-
dre embranzida i dinamisme, ha 
perdut també 2300 habitants, 
majoritàriament joves, que mar-
xen perquè no veuen futur a la 
nostra ciutat. Aquestes xifres 

juntament amb les de l’atur, de 
les més altes del país, no agra-
den a la Sra. Roigé i ERC però 
són la constatació de la realitat: 
Tortosa necessita fer autocrítica 
i materialitzar un canvi després 
d’haver arribat en aquesta situa-
ció tan preocupant. És per això 
que amb humilitat però tam-
bé amb total convicció des de 
Movem Tortosa continuem tre-
ballant intensament per oferir 
a tots els tortosins i tortosines 
un nou projecte de ciutat que 
il·lusioni i que torni a situar les 
persones i Tortosa al centre del 
debat polític. Només així ens en 
podrem sortir i moure la ciutat 
cap al futur. Queden pocs mesos 
per al canvi, queden pocs mesos 
per iniciar una nova etapa amb 
més il·lusió i esperança per fer 
una Tortosa millor. 

Tortosa, suspesa novament i l’enèsima 
constatació de la necessitat d’un canvi

JOAN SABATÉ

SUBDELEGAT DEL 

GOVERN DE L'ESTAT  

A TARRAGONA

EL GRAN DEBAT polític del 
moment, malgrat que la situació 
és complexa i les problemàtiques 
sovintegen, és sobre el projec-
te de Pressupostos Generals de 
l’Estat. Hi haurà o no pressupos-
tos? És un bon projecte de pres-
supostos? 

EL PROJECTE dels Pressupos-
tos Generals de l'Estat respon a 
un increment important tant en 
els ingressos (7,9%) com en les 
despeses (5%). Són uns pressu-
postos ben equilibrats que entre 
altres coses, han de permetre re-
duir l’endeutament públic. Amb 
tot però, representen sobretot un 
gran esforç en despeses socials 
(57%). Això vol dir increment de 
les pensions, increment de les 
ajudes a la Dependència, més be-
ques per als estudiants, amplia-
ció del subsidi per l’atur de llarga 
duració, als majors de 52 anys, 
entre moltes altres millores. 

L'ESFORÇ en despeses socials 
va acompanyat d’un important 
paquet d’inversions, que s’incre-
menten globalment i en números 
rodons en un 5%, però sobretot a 
Catalunya que representen més 

de 2.200 milions de euros, dit 
d’una altra manera, un increment 
del 65% respecte als darrers pres-
supostos del PP. Així mateix les 
inversions del Grup Foment, o si-
gui del Ministeri de Foment amb 
les empreses públiques que se’n 
deriven, representen el 19.2% del 
total d’inversió a Espanya, do-
nant compliment a allò que s’es-
tableix a l’Estatut d’Autonomia 
de Catalunya. D’aquets recursos 
per a inversions, 242,33 milions 
d’euros van a Tarragona, desti-
nats a l’autovia A-27, a la xarxa fe-
rroviària, al Port i l’Aeroport, a la 
neteja de l’embassament de Flix, 
el parador Nacional de Turisme 
de Tortosa, etc... 

ÉS UN PROJECTE de pressu-
postos que respon als paràmetres 
clàssics del Keynesianisme, es a 
dir a les polítiques clàssiques de 
la socialdemocràcia, que van por-
tar a la creació i manteniment de 
l’estat del benestar a Europa. In-
crement de la pressió fiscal, amb 
un increment a les rendes més al-
tes, l’ increment de l’IRPF per als 
ingressos superiors als 130.000 
euros anuals i fort augment de les 
despeses socials i de la inversió, 

amb una política fiscal progres-
siva i redistributiva. Tot i que les 
forces polítiques conservadores 
parlen d’augment “brutal” de la 
pressió fiscal i d’espoli, és molt 
més senzill: que pagui més qui 
més te, i a l’hora de utilitzar els 
recursos públics per redistribuir 
la riquesa mitjançant mesures de 
protecció social. 

LES MESURES FISCALS i de 
protecció social però, no són su-
ficients si no van acompanyades 
de creixement econòmic gene-
rador de riquesa. El Keynesia-
nisme clàssic aposta per utilit-
zar els pressupostos públics per 
estimular l’economia mitjançant 
la inversió pública. En el fons, 
aquest és el debat: o bé baixar 
la pressió fiscal i “qui més en 
pela, més en menja” o dit d’una 
altra manera, “campi qui pugui” 
deixant desprotegits amplis sec-
tors de la població, especialment 
els més febles, en definitiva po-
lítica d’austeritat i de retallades 
en serveis socials (recepta liberal 
del PP – CIU dels darrers anys), 
o bé l’aposta progressista de ma-
jor despesa pública com va fer 
l’administració demòcrata dels 

EEUU, amb Barack Obama, que 
els va permetre sortir de la crisi 
molt més aviat i amb major cohe-
sió social. 

AQUEST ÉS EL DEBAT: donar 
suport o no a uns pressupostos 
que si s’apliquen contribuiran 
clarament a millorar les condi-
cions de vida de la gran majoria 
de les persones. Es Tracta de 
decidir entre polítiques liberals 
d’austeritat i retallades o políti-
ques social-demòcrates d’estí-
mul al creixement i les despeses 
social. 

TOT EL DEMÉS, és fer “volar 
coloms” i com diu l’Eclesiastès 
1:9, “No hi ha res de nou sota el 
sol”... 

Uns pressupostos per a tothom
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Tortosa, fes memòria

XAVIER FAURA

CANDIDAT 

D'ERC-TORTOSA SÍ

EL PASSAT diumenge dia 13 es 
van complir 80 anys de l’entrada 
de les tropes colpistes de Fran-
co a Tortosa, data que el dictador 
va voler que féssim memòria tots 
els tortosins i tortosines donant-li 
nom al barri del “13 de enero”, “13 
de gener” després de la transició i 
que, tants anys va costar despren-
dre’ns.

PER RECORDAR aquesta data, 
vam poder gaudir al teatre audi-
tori Felip Pedrell de la projecció 
del documental “A les fosques. La 
memòria de la Tortosa bombarde-
jada” amb les vivències de perso-
nes que van patir els bombarde-
jos que van caure sobre Tortosa 
durant un període de gairebé dos 
anys de la guerra -em refereixo a 
la Guerra Civil tal com s’han refe-
rit sempre els que la van viure-, i 
que van destruir una gran part de 
la ciutat.

EN SORTIR de la projecció, co-
mentant amb altres assistents, tots 
i totes coincidíem que se’ns va po-

sar en molts de moments la pell 
de gallina en escoltar el que ha-
vien viscut els que durant la gue-
rra eren només xiquets i xiquetes 
i que, encara que sembli mentida, 
tan poques vegades hem escol-
tat. La nostra generació vam pre-
guntar als nostres pares i mares i 
sobretot als nostres iaios i iaies 
sobre la guerra i quantes vegades 
van dir-nos que eren coses tristes, 
que ja havien passat i no calia re-
cordar? Gairebé sempre, perquè el 
record del “13 de enero” és direc-
tament proporcional a tot el que 
van callar els nostres grans, i in-
versament proporcional a la seua 
memòria.

AQUEST DOCUMENTAL m’ha 
portat a reflexionar en tot allò que 
s’està fent a Catalunya per preser-
var aquesta memòria i que con-
trasta amb el que es fa a Espanya.

EL MEMORIAL Democràtic, la 
institució pública que té per ob-
jectiu recuperar, commemorar i 
fomentar la memòria democràtica 

a Catalunya entre el 1931 i el 1980 
i que posa al centre de la seua ac-
tivitat la dignitat de la persona, els 
valors democràtics i el respecte 
pels drets humans perquè la bar-
bàrie de la guerra no es torni a re-
petir.

A LES NOSTRES TERRES tenim 
el Consorci Memorial dels Espais 
de la Batalla de l’Ebre (COMEBE) 
centrat en la recuperació de la 
memòria històrica de la batalla de 
l’Ebre, el que l’ha convertit en un 
actiu de turisme cultural.

L'ÚLTIMA ACCIÓ de la Gene-
ralitat de Catalunya va ser el 12 
de setembre de 2018 en què va 
aprovar-se l’avantprojecte de llei 
integral de la memòria democrà-
tica de Catalunya per, entre altres, 
coordinar la recerca de persones 
desaparegudes durant la guerra i 
a l’època de la dictadura, legislar 
sobre la simbologia franquista en 
el territori -legislació molt impor-
tant per a la nostra ciutat -, i per-
què aquesta memòria sigui trans-

mesa a les generacions més joves.

AMB AQUESTA finalitat de 
transmissió i divulgació del co-
neixement de cara a les genera-
cions futures el Memorial Demo-
cràtic ha dissenyat documents i 
activitats adreçades a la comunitat 
educativa i amb el Premi de Re-
cerca en Memòria Democràtica ha 
estimulat la recerca en aquest àm-
bit entre els joves, buscant formar 
ciutadans crítics, reflexius i parti-
cipatius.

QUE A TRAVÉS d’aquestes ac-
cions tota la ciutadania puguem 
prendre plena consciència del 
passat i mantenir-la viva per a les 
generacions que venen, per tal que 
mai més altres xiquets i xiquetes 
hagin de viure les misèries que van 
explicar-nos el passat dia 13.  

Guanyem un tresor 
per a Bítem i per a Tortosa

MERITXELL ROIGÉ

ALCALDESSA 

DE TORTOSA

AQUEST MES DE GENER hem 
pogut donar a conèixer pública-
ment un acord que perseguíem 
des de fa molt temps. L’Ajunta-
ment de Tortosa ha arribat a una 
entesa amb el Bisbat per adqui-
rir el Mas del Bisbe, a Bítem, i 
aconseguir d’aquesta manera 
que aquest espai passi a ser de 
titularitat municipal. La fita no 
és una cosa menor: represen-
ta que la ciutat, i més concreta-
ment el poble de Bítem, puguem 
incorporar al catàleg d’elements 
patrimonials unes edificacions 
que tenen un alt valor. El tenen 
per la seua vàlua arquitectònica 
i històrica, però també el tenen 
per l’estima que des de sempre 
ha tingut la gent de Bítem cap a 
aquest mas. No debades, va su-
posar l’origen de l’actual nucli 
de població, quan els habitants 
de la zona repartits en finques 
disseminades van començar a 
agrupar-se, segles enrera, a tocar 
d’aquest espai.

FA MOLTS ANYS que aques-
ta adquisició suposava més que 
una aspiració. El president de 
l’EMD, Josep Cugat, sempre ha 
estat al capdavant de la reivin-
dicació perquè l’acord de com-

pra es fes realitat. Ha estirat del 
carro i ha posat fil a l’agulla per 
traure aquest mas de l’oblit. Ara, 
després de mesos de converses 
amb els responsables de l’apartat 
patrimonial del Bisbat, podem 
dir satisfets, i felicitar-nos-en, 
que aquest anhel s’ha fet reali-
tat. Enhorabona per l’esforç, Jo-
sep, Lourdes i resta de l’equip de 
l’EMD. Felicitats, també, a tota 
la gent de Bítem que ara, final-
ment, heu vist acomplida una 
llarga demanda. Des d’aquí, el 
meu agraïment també al bisbe 
de Tortosa, Excm. i Rvdm. Enri-
que Benavent, per la comprensió 
a la reivindicació de la ciutat, i a 
l’ecònom diocesà, mossèn Car-
dona, per facilitar l’entesa amb el 
consistori.

AMB LA COMPRA del Mas 
del Bisbe, que farem efectiva en 
pocs dies, Tortosa i Bítem con-
verteixen en un lloc públic un 
espai singular: entre els edificis 
que s’hi conserven destaquen 
una capella romànica, amb un 
preciós rosetó a la façana, que 
els especialistes assenyalen com 
un referent únic d’aquest estil al 
nostre territori. També una sala 

capitular, d’època medieval, que 
fa alguns anys ja va ser objecte 
d’intervenció per la Diputació. 
Malauradament, una altra part, 
com el pati porxat, es va perdre 
ja fa diverses dècades, impedint 
que arribés fins als nostres dies 
una part característica de la que 
va ser la residència d’estiu dels 
bisbes tortosins durant segles.

SI L'ADQUISICIÓ ha suposat 
un repte, ara se n’obre un altre 
igual o més important per als 
pròxims anys: la precarietat que 
presenten algunes de les estruc-
tures n’amenaça la preservació. 
La compra de l’edifici per part de 
l’Ajuntament suposava, per tant, 
la millor via per mirar de garan-
tir que aquest espai perduri per a 
les generacions futures. Fins ara 
no hi podíem actuar, ja que l’edi-
fici continuava sent de titularitat 
privada. Ara ja ho podrem fer i 
caldran molts treballs per conso-
lidar-lo, primer, i paulatinament 
per rehabilitar-lo, a mitjà termi-
ni. Volem que Bítem se’l pugui 
fer seu com un espai important 
del poble, on hi puguin dur a ter-
me diverses activitats i que doni 
una nova configuració a l’entrada 

a la població a través del passeig 
que hi volem habilitar per unir 
l’edifici amb el poble de Bítem.

MENTRESTANT, també hem 
de continuar la tasca per recupe-
rar altres elements singulars del 
nostre patrimoni: sense anar més 
lluny, també a Bítem, amb la colò-
nia Gassol, que a dia d’avui enca-
ra no és de titularitat municipal, 
encara que no hi renunciem. 
Però també al nucli urbà, on du-
rant aquest mandat hem adquirit 
un altre element singular que 
també era privat, el castell de Te-
nasses, o hem començat a recu-
perar l’antic balneari del Porcar, 
a Remolins. En són només alguns 
exemples d’una nodrida llista. 
Ens cal molt esforç per fer front a 
tot el llegat patrimonial del qual 
disposa Tortosa, i necessitarem 
dedicar-hi molts recursos. Hi se-
guim treballant i no defallim. 
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Els contractes dels serveis 
municipals s’han de fer complir

JOAN ALGINET

CANDIDAT DE 

MÉS DELTEBRE-ERC

EL PASSAT dissabte 19 de gener, 
sota el nom de “DELTEBRE ÉS 
CAPITAL” des de Més Deltebre 
– ERC vam celebrar una jorna-
da per donar resposta als reptes 
de present i de futur de del nos-
tre poble; concretament es van 
constituir quatre taules rodones, 
amb quatre components locals 
cadascuna, per abordar els reptes 
de l’ecologia, el sector primari, 
l’economia i el del coneixement.

AQUESTA JORNADA cal con-
textualitzar-la dintre de dues 
vessants. Per una banda, la pràc-
tica dels valors democràtics com 
el de la PROXIMITAT, entesa 
com a eina imprescindible per 
escoltar i conèixer de primera 
mà la realitat de la ciutadania, les 
seves preocupacions i fer de les 
seves necessitats el nostre repte 
i, la PARTICIPACIÓ com a pràc-

tica d’empoderament de la ciu-
tadania i que ha format par del 
nostre projecte des de l’inici per 
tal que no esdevingui una simple 
tria a final del procés.

LA SEGONA VESSANT de la 
jornada és la de formar part del 
projecte per a Deltebre, iniciat 
la passada primavera on, a partir 
de l’ús dels valors democràtics 
abans esmentats, s’han realitzat 
reunions sectorials amb ciuta-
dans representatius en aspectes 
relacionats amb les diferents 
competències municipals, en-
questes de valoració, proposta 
i priorització, la recent jornada 
celebrada i, seguirem amb dinà-
miques de treball intern i partici-
patives obertes per tal d’harmo-
nitzar un eficient projecte per a 
Deltebre que ens comprometi i 
representi.

COM A POBLE, conjuntament 
amb Sant Jaume d’Enveja, gau-
dim de la preeminència d’estar 
al cor del delta, de tenir-ne la 
capitalitat i, aquesta, va acom-
panyada d’unes potencialitats 
territorials i humanes que han 
sortit a relluir durant la jornada 
i que no es corresponen amb els 
indicadors econòmics del PIB, 
clar indicador de la qualitat de 
vida, en poblacions de més de 
5.000 habitants on, a Deltebre, 
li corresponen 15.600€ quan la 
mitjana de Catalunya supera els 
30.000€, o el de Tortosa i Am-
posta amb 26.300€ i 23.000€ res-
pectivament. Això fa pensar que 
quelcom estem fent malament.

COM A CANDIDAT a l’alcaldia 
de Deltebre faig una valoració 
molt positiva de la jornada i des-

taco sobretot el potencial humà 
que tenim, que va quedar palès 
en la qualitat de les intervencions 
i propostes fetes. A la vegada, 
també vull destacar les debilitats 
dels governs municipals que hem 
tingut en no haver estat capaç 
d’afrontar un veritable repte de 
futur per a una població envol-
tada de fortaleses i potencialitats 
econòmiques, d’una emergent ri-
quesa en recursos humans joves 
que han de trobar el seu lloc de 
treball al territori i un context 
amenaçat per la regressió i, a la 
vegada, ple d’oportunitats que 
hem de saber aprofitar des de la 
sostenibilitat. 

Perquè Deltebre és capital

DES DEL GRUP municipal del 
PSC a l’Ajuntament de Tortosa 
hem demanat a l’equip de go-
vern una auditoria externa del 
contracte de subministrament 
energètic i servei integral de 
l’enllumenat públic de Tortosa. 
I ho hem fet perquè és palès i 
hem demostrat que aquest con-
tracte ni es compleix ni es fa 
complir. Ho hem denunciat a 
les comissions informatives, ho 
hem fet arribar com un prec al 
plenari i també amb una moció 
reclamant que es faci complir 
aquest contracte, però el govern 
la va rebutjar i es va limitar a 
afirmar que el compleixen en 
la mesura del possible. No, sen-
yors, els contractes s’han de fer 
complir en la seva totalitat.

RECORDEM que aquest con-
tracte es va adjudicar, en data 8 
d’abril de 2014, per 12 anys i un 
import superior als 8 milions 
d’euros, essent el segon con-
tracte més important que té ac-
tualment en vigor l’Ajuntament, 
després, del de la neteja viària 
i recollida d’escombreries. Si 
bé en un principi es va notar 
una millora en l’enllumenat pú-
blic, bàsicament degut al canvi 
de làmpades i lluminàries, ara, 
més de quatre anys després, és 
evident que les coses no funcio-
nen d’acord amb el contracte. I 
ho demostra el fet de que hem 
rebut i continuen rebent nom-
broses queixes per part dels ciu-
tadans i ciutadanes en relació a 

l’estat de l’enllumenat, tant pel 
que fa a la il·luminació de ca-
rrers i espais públics, com per 
l’estat dels elements que en for-
men part.

ÉS CERT que la situació de de-
terminats elements ha quedat 
afectada a causa dels darrers 
aiguats i, per tant, responen a 
situacions excepcionals. Però la 
realitat és que el dia a dia està 
esdevenint insostenible i no hi 
ha la diligència suficient per 
part de l’empresa adjudicatària 
per donar un servei òptim, que 
és el que la ciutadania es me-
reix. Per això hem revisat els 
plecs de clàusules del contracte 
i hem pogut determinar que hi 
ha nombrosos incompliments 
en temes com el temps de re-
paració d’avaries i substitució 
de làmpades, que supera amb 
escreix les 48 h per reparar-les. 
Han arribat a tardar més d’un 
mes i mig per reparar una llu-
minària avariada. A més, quan 
una avaria afecta tres o més 
punts de llum no es realitza 
cap instal·lació provisional que 
cobreixi el 50% de les necessi-
tats, provocant situacions de to-
tal foscor durant dies en molts 

barris, incomplint, per tant, el 
contracte.

AL PARC Municipal, han estat 
quatre mesos i mig funcionant 
únicament al passeig central, 
i ara el govern diu que ha fet 
una millora de les llums quan 
en realitat és una reparació de 
la instal·lació existent que no 
funcionava. Hi ha lluminàries 
i elements que presenten des-
perfectes notables, com ara 
portilles trencades, aguantades 
amb filferro o cinta, deixant els 
mecanismes i cablejat al des-
cobert i a l’abast de qualsevol 
persona, tot i que aquests ele-
ments s’haurien de revisar tres 
cops per setmana. Per tant no es 
compleix el contracte. Per això 
vam demanar els informes dia-
ris, setmanals i mensuals que 
estableix el contracte i que re-
cullen les incidències, i ens van 
lliurar uns informes que no res-
ponen al que hauria de ser. Així 
mateix, hi ha suports i quadres 
elèctrics que presenten engan-
xines, papers, cartells i altres 
elements, alguns propaganda 
electoral de les eleccions de 
2017, que no han estat enreti-
rats quan la seva neteja s’hauria 

de fer mensualment, per no dir 
que, tot i que aquests suports 
s’haurien de pintar cada quatre 
anys, alguns elements presenten 
un estat lamentable, incomplint 
el contracte. 

D'ALTRA BANDA, els suports 
no disposen de les correspo-
nents plaques amb la numeració 
i el telèfon d’avaries que perme-
tin als ciutadans i ciutadanes 
avisar d’una possible incidèn-
cia. Unes plaques que haurien 
de servir per inventariar tots els 
elements. Així, com s’ha pogut 
fer l’inventari que estableixen 
els plecs i que s’havia de presen-
tar en 6 mesos des de l‘entrada 
en vigor del contracte? Un altre 
incompliment.

I SI PARLEM d'incidències, el 
telèfon per comunicar-les és un 
900 genèric que atén altres mu-
nicipis de Catalunya. I, un cop 
et confirmen que si que porten 
les incidències de Tortosa,  el 
ciutadà no pot comunicar de-
gudament de quin element es 
tracta ja que no hi ha la placa 
identificativa amb el número 
d’element.

FINALMENT, el contracte es-
tableix que hauria d’haver una 
seu física per donar resposta 
immediata a qualsevol urgència. 
Una seu amb oficines adminis-
tratives, magatzem, dependèn-
cies pel personal i aparcament 
per vehicles. Jo no he trobat on 

és aquesta seu, i així m’ho han 
confirmat tant al telèfon d’ava-
ries com al propi Ajuntament. 
Existeix? No, no existeix, ja que 
el propi equip de govern va ser 
incapaç de dir on està. Per tant, 
s’incompleix el contracte.

I TOT AIXÒ, sense entrar a 
valorar altres temes que no són 
detectables a simple vista com el 
sistema de telegestió o el canvi 
dels reguladors semafòrics. Da-
vant de tots aquests incompli-
ments provats, el govern no fa 
res per solucionar el problema, 
i no accepten la nostra moció en 
la que el que demanem és més 
control per part de l’Ajuntament 
cap a l’empresa adjudicatària. 
L’equip de govern té la potestat i 
l’obligació de fer complir el con-
tracte i, si s’escau d’aplicar les 
sancions oportunes i ara per ara 
no ho estan fent. Per això hem 
demanat l’auditoria externa.

LA CIUTADANIA vol solu-
cions als seus problemes i, una 
vegada més, el govern de Junts 
X NO (PDeCAT i Republicans) 
és incapaç de fer-ho. Els con-
tractes estan per complir-se i els 
governs els han de fer complir. 
Nosaltres ho tenim molt clar: 
#Ara_Roig #Roig2019.  

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL PSC A TORTOSA
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EL PSC de Tortosa ha denunciat que 
l’Ajuntament s’ha oblidat de les víctimes 
de l’Holocaust, en no celebrar cap acte de 
commemoració. El 27 de gener es comme-
morava el Dia Internacional en Memòria 
de les Víctimes de l’Holocaust, i al ple del 
5 de febrer del 2018 es va aprovar, per 
unanimitat, una moció del socialistes per 

commemorar aquesta efemèride. Roig 
ha reclamat al govern del PDeCAT i ERC 
que compleixi amb els acords del ple, i 
que no s’oblidi d’aquells que van patir 
l’horror. Al ple del febrer, el PSC dema-
narà que l'Ajuntament inste el govern ca-
talà a commemorar el 150è aniversari del 
Pacte Federal de Tortosa.   C.B.

L'Holocaust i el Pacte Federal de Tortosa

MEMÒRIA HISTÒRICA

Torra: "El monument és una vergonya"
 El president de la Generalitat torna a reclamar 

la retirada del monument franquista de Tortosa
 L'Ajuntament ja té a punt el catàleg de vestigis de la 

dictadura que l'ogligava a fer una sentència judicial

El president de la Generalitat, 
Quim Torra, va aprofitar el 24 de 
gener una entrevista al programa 
El Món a RAC1 per demanar a 
l’alcaldessa de Tortosa, Meritxe-
ll Roigé, que l’Ajuntament retire 
el monument franquista de la 
Batalla de l’Ebre. Un col·labora-
dor del programa, Joan Julibert, 
li va preguntar a Torra pel pla 
per retirar els vestigis franquis-
tes de Catalunya, i li va dema-
nar si havia parlat del tema amb 
l’Ajuntament de Tortosa. Alesho-
res, Torra va voler recordar que 
quan era president d’Òmnium, 
amb motiu de la Nit de Sant Llú-
cia del 2015 que va celebrar-se a 
Tortosa, va “advocar” perquè el 
monument fos retirat. De fet, va 
assegurar que el monument és 
“una vergonya”. Tot seguit, va re-
conèixer que com a president de 
la Generalitat no havia parlat en-
cara amb l’alcaldessa. “Però ara 
ho faig”, va dir Torra aprofitant 
els micròfons de RAC1.

Esborrany del catàleg
El mateix 24 de gener, Enric Roig 
va avançar que l’Ajuntament de 
Tortosa ja té enllestida una pri-
mera versió del catàleg de vesti-
gis del franquisme que està obli-

gat a fer a partir d’una sentència 
judicial. Segons el portaveu del 
PSC, l’alcaldessa ja els va facilitar 
una còpia de l’esborrany d’este 
catàleg amb motiu d’una junta de 
portaveus. Segons Roig, es tracta 
d'un document molt exhaustiu, 
que inclou tots els vestigis de la 
dictadura al municipi, més enllà 
d'elements tran singulars com el 
mateix monument o les plaques 
de la Dirección General de Re-

giones Devastadas.
El catàleg té el seu origen en la 
sentència de principis del 2017 
del jutjat contenciós administra-
tiu 2 de Tarragona, que donava 
resposta a una demanada pre-
sentada per l’advocat madrileny 
Eduardo Ranz, que un any abans 
va iniciar una acció per aconse-
guir la retirada del monument 
franquista de la Batalla de l’Ebre. 
La resolució judicial va estimar 

parcialment la demanda de l’ad-
vocat i condemnava l’Ajuntament 
de Tortosa a elaborar un catàleg 
de vestigis de la Guerra Civil i la 
dictadura, en col·laboració amb 
el govern català, "per determinar 
quins béns han de ser retirats, en 
compliment de la llei de memòria 
històrica". En canvi, la justícia 
emparava el consistori perquè, 
de moment, puga mantenir el 
monument al seu lloc, tal i com 
van decidir els veïns a la consul-
ta del 28 de maig de 2016. De fet, 
el jutge també demanava que es 
determinés qui és el propietari 
del monument. L’escrit judicial 
reconeixia que el pinacle fran-
quista "no es troba ubicat en el 
domini públic", i afegia que, "en 
qualsevol cas, cal fer un inventari 
previ a una possible actuació de 
caràcter material, en col·labo-
ració amb el govern central i la 
comunitat autònoma, perquè es 
determini si ha de ser retirat o 
si concorre alguna de les excep-
cions previstes legalment". 
Roig va reiterar que el PSC apos-
ta per la retirada del monument 
franquista, però va acusar el 
govern del PDeCAT i Esquerra 
d'haver incomplert el seu com-
promís de reinterpretar-lo, se-
gons el resultat de la consulta 
ciutadana del 2016. Gairebé tres 
anys després, Roig denuncia que 
l’Ajuntament encara no ha fet pas 

efectiu per reinterpretar el mo-
nument. El portaveu del PSC va 
preguntar-se què farà ara l’alcal-
dessa Meritxell Roigé, després 
que el president Quim Torra l’ha 
instat a retirar el monument.

Nova llei catalana
De fet, a principis de l'estiu la 
consellera de Justícia, Ester Ca-
pella, va confirmar que el govern 
treballa en un projecte de llei que 
aglutinarà totes les normes sobre 
memòria democràtica i que su-
posarà un nou pas endavant en 
aquesta matèria. Serà una nova 
llei integral que facultarà l’Exe-
cutiu per retirar la simbologia 
franquista dels carrers i places de 
Catalunya, anul·lar condecora-
cions i suprimir els noms de ca-
rrers en homenatge a personat-
ges vinculats amb les dictadures 
i els crims de lesa humanitat. La 
Comissió per la Retirada de Sím-
bols Franquistes veu la nova llei 
catalana com una nova oportu-
nitat per aconseguir la retirada i 
museïtzació del monument, però 
no es descarta torna a forçar el 
debat d'esta qüestió al ple abans 
de les municipals del maig. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Una imatge recent del monument franquista de Tortosa. // FOTO: G.M.

Gustau Moreno
TORTOSA
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El portaveu de Movem, Jordi 
Jordan, va preguntar-se el pas-
sat 9 de gener què se n’ha fet del 
projecte per desdoblar i soterrar 
l’eix de l’Ebre al seu pas per Tor-
tosa. Va ser uns dies després de la 
visita del conseller de Territori i 
Sostenibilitat, que el 3 de gener 
va reunir-se amb l’alcaldessa Me-
ritxell Roigé per anunciar que 
Generalitat i Ajuntament impul-
saran la recuperació d’edificis al 
nucli històric. Jordan va recordar 
que ara fa quatre anys l’exconse-
ller Santi Vila també va presen-

tar amb l’exalcalde Ferran Bel i 
la mateixa Roigé el soterrament 
de la C-12, valorat en 106 milions 
d’euros, del qual no se n’ha tornat 
a parlar. Segons Jordan, la visita 
del conseller Damià Calvet, "a 
quatre mesos de les eleccions", 
només ha servit per fer veure que 
l’Ajuntament i la Generalitat fan 
alguna cosa al nucli antic, on han 
caigut quatre cases en els darrers 
tres mesos. Tot plegat, després 
que Movem presentés una moció 
per impulsar el Pla Local d’Ha-
bitatge que el mateix consistori 
ja va aprovar per unanimitat el 
2014, però que encara no s’ha fet. 
A més, durant la mateixa en-
trevista a Canal 21 Ebre, Jor-

dan va acusar l’alcaldessa de  
"rentar-se les mans" amb el tras-
llat de la unitat de radioteràpia a 
l’Hospital de Tortosa Verge de la 
Cinta, després que el PDeCAT i 
Esquerra hagen "renunciat" a la 
construcció del nou hospital.
D'altra banda, de cara a la sessió 
ordinària del mes de febrer, Jor-
dan va anunciar que Movem por-
tarà al ple de l'Ajuntament una 
moció que reclamarà a la Gene-
ralitat una rebaixa del 30% de les 
taxes universitàries. 

Jordi Jordan, a l'entrevista a Canal 21 Ebre. // FOTO: ARXIU C21.

Movem ironitza sobre el soterrament de la C-12 
Gustau Moreno
TORTOSA

PATRIMONI

Tortosa compra el Mas del Bisbe 
 L'Ajuntament arriba a un acord amb el Bisbat per 

adquirir tot el conjunt patrimonial i una hectàrea
 L'operació s'ha tancat per 137.400 euros, que 

ara el consistori pagarà en quatre anualitats

L’Ajuntament de Tortosa ha tan-
cat un acord amb el Bisbat per 
l’adquisició del Mas del Bisbe, 
situat a l’EMD de Bítem. En 
concret, la compra es farà per 
137.400 euros, a pagar en quatre 
anualitats. L’alcaldessa de Tor-
tosa, Meritxell Roigé, va desta-
car que es tracta d’un important 
element patrimonial que inclou 
una capella romànica del segle 
XII i una sala capitular. Els ex-
perts defineixen com la capella 
romànica com un referent únic 
al territori d'aquest estil. Quant 
a la sala capitular, cal destacar 
que ja va ser objecte de restau-
ració fa dècades, per part de la 
Diputació de Tarragona. L'acord 
ha sigut possible després de me-
sos de converses amb el Bisbat, i 
també suposarà la compra d'una 
hectàrea de terrenys, on estan 
incloses totes les edificacions.
Per la seua banda, el president 
de l’EMD de Bítem, Josep Cu-
gat, va voler agrair a l’alcaldessa 
l’adquisició de l’immoble, tot re-
cordant que al Mas del Bisbe s'hi 
troben els orígens del poble. 
El Mas del Bisbe està situat just 
a l'entrada de Bítem, a tocar de 
la carretera T-301. Antigament 
havia servit com a residència 
d'estiu dels bisbes de la diòce-
si, que hi arribaven directament 
pel riu fins a tocar de l'edifici. 
L'origen d'aquesta construcció 
es remunta fins al segle XI i pos-

teriorment va anar incorporant 
altres edificacions. Entre aques-
tes, una capella d'estil romànic 
dels segles XII i XIII, que inclou 
a la façana un rosetó molt relle-
vant. La capella estava consagra-
da a la Mare de Déu de Bítem, 
fins que a començaments del se-
gle XVIII van canviar-la pel de 
la Mare de Déu de l'Oliva, patro-
na actual del poble. Al conjunt 
també hi ha altres edificis desta-
cats, d'època medieval, com una 
sala capitular. En canvi, també 
existia un pati fortificat amb un 
doble sistema de galeries, amb 
estances orientades al riu, que 
actualment no es conserva.
Aquest mas va suposar l'ori-
gen del poble de Bítem, com a 
tal, ja que els veïns que fins a 
aquell moment es distribuïen 
en finques disseminades poc a 
poc es van anar agrupant a to-
car d'aquest espai. Actualment, 
el Mas del Bisbe compta amb la 
catalogació de Bé Cultural d'In-
terès Local (BCIL).
Les primeres tasques que es rea-
litzaran són de consolidació de 
l’edifici, ja que hi ha algunes zo-
nes força deteriorades. L’objec-
tiu és que el Mas del Bisbe s’aca-
bi convertint en un espai per als 
veïns de Bítem. A més, el projec-
te contempla la creació d'un ac-
cés que connectarà directament 
amb el poble amb un passeig.

La reacció de l'oposició
El portaveu de Movem Tortosa, 
Jordi Jordan, ha valorat positi-
vament la compra del Mas del 

Bisbe, però ha advertit que “arri-
ba tard”. Jordan ha lamentat que 
no s’informés als grups de l’opo-
sició de l’adquisició del Mas del 
Bisbe, tal i com ja va succeir amb 
la nau de l’antiga Indo. De fet, 
assegura que desconeixien els 
detalls de l’operació. En qualse-
vol cas, Jordan va recordar que 
com a president d’Amics dels 

Castells ja va demanar la compra 
del Mas del Bisbe fa cinc anys, i 
que ara caldrà estar atents a la 
utilitat que se li donarà.
De la mateixa manera, tant En-
ric Roig com Tere Castellà (PSC) 
també han valorat positivament 
la compra del Mas del Bisbe per 
part de l’Ajuntament, ja que esta 
era una antiga reivindicació del 

poble de Bítem. Però Roig ha ad-
vertit que ara caldrà rehabilitar 
este patrimoni tan important, i 
no "deixar-lo caure".  

L'alcaldessa i el president de l'EMD van anunciar la compra del Mas del Bisbe. // FOTO: CEDIDA.

Cinta Bonet / Gustau Moreno
BÍTEM
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vídeo en
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1.700 abonats i primeres crítiques
 El PSC denuncia que el Win Complex Esportiu ja 

ha hagut de retocar el paviment de la nova piscina 
 L'Ajuntament ha tancat la cessió d'uns terrenys 

darrere de l'estadi per fer un pàrquing només per a socis

El Win Complex Esportiu de 
Tortosa ha superat este mes de 
gener la barrera dels 1.700 abo-
nats, però també ha despertat 
les primeres crítiques des de 
l'oposició. El portaveu del PSC 
de Tortosa va denunciar el 24 
de gener que l’Ajuntament ja ha 
hagut de fer la primera reforma a 
la nova piscina del Win Complex 
Esportiu. Enric Roig va explicar 
que, només dos mesos després de 
la inauguració, ja ha calgut mi-

llorar el paviment de la piscina 
coberta perquè no es podia ne-
tejar correctament. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, Roig 
va insistir en què les obres es van 
fer a corre-cuita, i que els acabats 
del projecte no són els adequats. 
De fet, el regidor socialista no ha 
dubtat en comparar el resultat 
final del Win Complex Esportiu 
amb les complicades obres de re-
forma del pont de l’Estat.
En el moment de la inauguració, 
el 12 de novembre, el complex 
comptava amb 350 abonats. En 
aquell moment ja es va anunciar 
que els abonats del Win Complex 

Esportiu tindrien un nou aparca-
ment molt a prop de la zona de 
l'estadi. Finalment, l'Ajuntament 
ha aconseguit la cessió d'uns te-
rrenys al Camí dels Codonyers, 
el carrer de darrere de la pista 
d'atletisme. Les obres per con-
dicionar el nou aparcament han 
començat a finals de gener, però 
encara no s'ha explicat quan en-
trarà en funcionament, i quin 
serà el sistema per regular l'ac-
cés dels usuaris. En este sentit, 
cal recordar que l'antic projecte 
de piscines tenia associat un gran 
aparcament soterrat a la plaça 1 
d'Octubre, que ja no es farà. 

Al llarg de tot el 2018, els esta-
bliments hotelers de Tortosa 
han acumulat un total de 116.219 
pernoctacions. Les dades re-
collides per la regidoria de Tu-
risme revelen un increment 
de pràcticament 3.000 estades 
hoteleres respecte a l'any 2017, 
quan va arribar a 113.246. Això 
representa una pujada inte-
ranual del 2,63%. Per mesos, el 
març, amb 2.696 pernoctacions 
més que al 2017, i l'agost, amb 
1.975 més, han sigut els que han 
registrat un major creixement. 
Per contra, al novembre es va 
produir una davallada de 2.108 
estades en comparació amb el 
2017, quan la xifra havia pujat 
de manera notable respecte 
als anys precedents, i s'ha si-
tuat en els valors habituals per 
a aquest mes. L'increment de 
pernoctacions assolit al 2018 
consolida la línia creixent dels 
últims anys: al 2014, la xifra va 
arribar a les 95.868; al 2015 es 
va incrementar fins a 99.490, i al 
2016 va assolir els 99.821. A més 

a més, guanya força davant la 
mitjana registrada al conjunt de 
Catalunya: segons les dades re-
collides per l'Idescat, al 2018 al 
país es va produir una davallada 
mitjana de les pernoctacions del 
0,7%. 
El regidor de Turisme, Josep 
Felip Monclús, ha posat en valor 
aquestes dades, ja que consoli-
den l'aposta feta per desestacio-
nalitzar l'estada de visitants a la 
ciutat. A més, destaca que "en 
només quatre anys s'ha regis-
trat un important increment, de 
més de 20.000 pernoctacions", 
i que s'ha produït un canvi de 
tendència ja que "cada vegada 
aconseguim que els turistes pas-
sen almenys una nit a la ciutat, 
trencant la imatge de destinació 
d'un únic dia". En aquest sentit, 
assenyala l'existència de diver-
sos factors que ajuden a allargar 
l'estada, entre els quals l'oferta 
de cicloturisme que ofereix la 
Via Verda, que continua sent 
una de les prioritats de l'Ajun-
tament de Tortosa.  Redacció.

Tortosa registra 
3.000 pernoctacions 
més durant el 2018

Una imatge dels terrenys on s'instal·larà el pàrquing. // FOTO: G.M.

G.M. 
TORTOSA

Turistes a Tortosa, en una imatge d'arxiu. // FOTO: TORTOSA.CAT.
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BAIX EBRE 

Deltebre diu adéu al capità Cortés
 El ple de l'Ajuntament aprova per unanimitat canviar 

la toponímia franquista d'un carrer, ara del Club Nàutic
 El canvi estava pendent fa dos anys per una moció 

de la CUP, que amenaçava de presentar un contenciós

El ple de l’Ajuntament de Del-
tebre va aprovar per unanimitat 
el canvi de nom del carrer Ca-
pità Cortés pel de Club Nàutic, 
després d’un procés de parti-
cipació amb els mateixos veïns 
del carrer. Va ser en el ple del 
22 de gener passat. La proposta 
de canvi va ser impulsada per la 
CUP a través d’una moció que 
es va aprovar fa dos anys. De fet, 
aquest passat mes d’octubre, la 
CUP va amenaçar amb presentar 
un contenciós-administratiu si el 
canvi de nom del carrer no es feia 
efectiu de manera immediata. 
També un informe del Síndic de 
Greuges demanava donar respos-
ta a l’acord de ple. 
La portaveu de la CUP Deltebre, 
Dayana Santiago, va celebrar el 

canvi després de tant de temps, i 
va deixar clar que "el franquisme 
no es consulta". 
Militar i capità de la Guàrdia Ci-
vil, Santiago Cortés va encapçalar 
l'any 1936 la revolta de nombro-
sos agents del cos armat al cos-
tat del bàndol feixista a Andújar 
(Jaén). Així, la formació antica-
patalista, que portava anys sense 
èxit reclamant el canvi, va exigir 
aquest estiu al govern municipal 
del PDeCAT que fes efectiu defi-
nitivament l'acord de ple de l'any 
2016, pel qual s'havia de posar un 
nou nom al carrer. També va pre-
sentar una queixa davant del Sín-
dic de Greuges i van amenaçar 
amb un contenciós administratiu 
perquè el consistori complís la 
Llei de Memòria Històrica. 
Però en el mateix ple, l’alcalde de 
Deltebre, Lluís Soler, va remar-
car que la voluntat del govern 
municipal de canviar el nom del 

carrer franquista era "decidida i 
compartida". 
Un altre punt va ser l’aprovació 
de la liquidació de les contribu-
cions especials d’Unamuno amb 
els vots favorables del PDeCAT, 
CE- Socialistes, ERC i l’abstenció 
de la CUP. Les obres executades 
han costat menys del que inicial-
ment estava previst al projecte, 
que ascendia fins als 87.000 eu-
ros. Així, les contribucions espe-
cials seran un 32% menors i es re-
tornaran diners als contribuents.
A banda, l'Ajuntament està a punt 
d’acabar les obres de la rotonda 
del Forn de l’Obra, a l’encreua-
ment entre les avingudes de l'1 
d’Octubre i Robert Graupera.  

Una imatge de l'últim ple de Deltebre. // FOTO: CEDIDA.

Cinta Bonet
DELTEBRE

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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UN 44% MÉS de visites i consultes 
durant el 2018, és la xifra revelada per 
l'Oficina de Turisme d'Ulldecona. En 
total hi van passar 4.471 persones que 
van realitzar consultes sobre patrimoni 
natural i històric del municipi. Les visi-
tes guiades són un dels actius més im-
portants amb més d’11.000 usuaris. Una 

dada que s’incrementa mig punt pel que 
fa al 2017 i que situa Ulldecona com una 
de les destinacions de turisme interior 
més visitades de tota la demarcació. El 
conjunt d’art rupestre de l’Ermita de la 
Pietat és el més visitat. Més de la meitat 
vénen de l'entorn de Barcelona, així com 
de l'Ebre i el Maestrat.  M.G.

Millora el turisme a Ulldecona

PLE MUNICIPAL EQUIPAMENTS

Polèmica nova empresa pública
 L'Ajuntament crea una empresa pública 

per gestionar els serveis municipals
 La societat començarà per la gestió de la 

piscina i la neteja dels edificis propis

El ple de l'Ajuntament d'Am-
posta va donar llum a la creació 
de l'empresa pública Ampos-
ta Serveis Municipals després 
d'un debat no exempt de polè-
mica. La regidora no adscrita 
Rosita Pertegaz i el PSC es van 
abstenir, però el grup munici-
pal de CiU i PxC van votar en 
contra després d'afirmar que a 
l'estudi de viabilitat presentat 
per justificar la seua creació hi 
havia "moltes incongruències".
L'alcalde de la ciutat, Adam 
Tomàs, va defensar que la vo-
luntat és crear una eina de 
gestió, més enllà d'absorbir 
els treballadors de la piscina. 
També va dir que a mitjà i llarg 
termini es podria incorporar el 
servei de neteja.
La societat començarà a ges-
tionar la piscina i la neteja dels 
edificis municipals. Compta 
amb un capital social inicial 
de 50.000 euros. L'objectiu és 
consolidar la societat perquè 
vaja assumint serveis munici-
pals quan acaben els contrac-
tes d'externalització. També 
es contractaran agents cívics i 
als entrenadors del Centre de 
Tecnificació a través d'aquesta 
empresa.

Com explicava l'alcalde Adam 
Tomàs, amb contractacions 
a través de la nova empresa 
es podrà superar el límit que 
els imposa la llei d'estabilitat 
pressupostària.
Alguns dels serveis que es pre-
veu tornar tornar a municipa-
litzar són el transport adap-
tat, la gestió de la cuina de la 
residència d'avis i el Centre de 
Tecnificació, que abans anava a 
càrrec d'una empresa privada i 
que ara gestiona Fussmont.
En l'apartat de mocions, es van 

aprovar les del grup de Con-
vergència i Unió per la ins-
tal·lació de panells informatius 
per difondre els valors a espais 
esportius de la ciutat i sobre la 
reducció de l'IVA aplicable a 
la compra d'instruments musi-
cals, i també la d'Esquerra Am-
posta en defensa del parc de 
bombers d'Amposta i per la de-
fensa i protecció del sector ci-
trícola europeu. En canvi, es va 
rebutjar la moció de CiU que 
reclamava millores a l'Hospital 
Comarcal del Montsià, la del 

Partit Socialista per dotar d'un 
nou servei municipal gratuït de 
dentista i podòleg per a la gent 
gran de l'Hospital Comarcal i 
la de Plataforma per Catalunya 
que demanava els detalls dels 
ingressos i despeses de l'em-
presa Sorea respecte a la seua 
gestió a Amposta. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

L’Ajuntament d’Amposta ha 
rebut una subvenció de prop 
de 60.000 euros per al futur 
centre d’innovació i econo-
mia social que vol instal·lar 
a l’actual Centre d’Atenció 
Primària, un cop l’activitat 
d'este edifici es trasllade al 
nou CAP, previsiblement al 
mes de març. L’alcalde d’Am-
posta, Adam Tomàs, conside-
ra que el nou centre ha d’es-
devenir una eina pública per 
generar noves oportunitats, 
un espai de coworking i per 
fer xarxa, també per poder 
desenvolupar idees inicials 
de negoci i fomentar les start-
up.
De la subvenció atorgada per 
la direcció general d’Econo-
mia Social, el Tercer Sector, 
les Cooperatives i l’Auto-
empresa, 30.000 euros, més 
6.000 que aporta l’Ajunta-
ment, són per a la contrac-
tació d’un tècnic durant 10 
mesos que farà l’estudi del 
funcionament del centre. La 
resta es destinaran per a la 
redacció del projecte.  C.B.

El CAP serà  
un centre 
d'economia 
social

Un instant de la sessió plenària. // FOTO: CEDIDA.
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Una quinzena de propietaris 
afectats per l'enderrocament 
dels apartaments il·legals de la 
promotora Turov a Alcanar Pla-
tja han presentat reclamacions 
de responsabilitat per danys 
patrimonials i també morals a 
l'Ajuntament d'Alcanar. Els veïns 
afectats volen que una compen-
sació pel "patiment" i els tras-
torns emocionals causats per 
esta situació. L'alcalde d'Alcanar, 
Joan Roig, ha confirmat que el 

consistori té sobre la taula estes 
peticions i està sol·licitant do-
cumentació per respondre a les 
demandes. L'Ajuntament espera 
encara diverses autoritzacions 
judicials per poder complir l'or-
dre d'enderrocament.
Després que la mateixa promo-
tora Turov, en procés de liqui-
dació, rebés de l'Ajuntament 
el passat mes d'agost la segona 
meitat de la indemnització d'una 
mica més d'1 milió d'euros pels 
vuit apartaments que tenia en 
propietat, la resta de propietaris 
particulars han seguit el mateix 
camí. A més, però, han afegit a 

la seua reclamació de responsa-
bilitat a l'Ajuntament l'element 
dels danys morals.
Així les coses, des de la represen-
tació legal dels propietaris  en la 
figura de l'advocat Llorenç Cor-
tadella, s'ha situat el dany moral, 
seguint el criteri establert pel 
mateix Tribunal Suprem, entre 
el 30% del valor de la reclama-
ció patrimonial establerta en la 
taxació de cadascun dels afec-
tats, principalment en els casos 
que l'apartament era l'habitatge 
habitual, per exemple, i un 10%, 
per als de menor afectació, com 
el cas de segones residències. 

L’Ajuntament d’Amposta va li-
citar i adjudicar, durant el 2018, 
19 projectes per un import total 
d’adjudicació de més de 4,3 mi-
lions d’euros. D'estos, prop de 
400.000 euros corresponen a 
obres ja executades i acabades; 
més d’1,7 milions d’euros a obres 
ja iniciades i que s’acabaran du-
rant el 2019 com ara la rehabili-
tació de l’antic edifici del Sindi-
cat, i més de 2,2 milions d’euros 
són obres adjudicades i que co-
mençaran durant els primers 
mesos del 2019. "D'estes 19 obres 
ja licitades i adjudicades, 15 s’han 
adjudicat a empreses de la ciu-
tat", destacava l’alcalde, Adam 
Tomàs, "s’ha fet un treball amb 
el gremi de constructors perquè, 
sempre dins de la legalitat, el que 
inverteix l’Ajuntament també re-

vertisca, al màxim possible, a la 
ciutat". Tomàs també assenyala-
va que, entre les millores ofertes 
sense cost per l’Ajuntament i la 
diferència entre l’import de lici-
tació i l’import d’adjudicació, "el 
consistori s’estalvia més d’un mi-
lió d’euros".
"Moltes obres s’acabaran a finals 
del 2019", va dir l’alcalde, "fet que 
demostra que no ens preocupa 
acabar obres abans de les elec-
cions". "Este govern no es plan-
teja quines obres ha de fer per 
acabar la legislatura, sinó quines 
obres necessita i es mereix Am-
posta".
Tomàs també va destacar que ac-
tualment hi ha en licitació, amb 
pressupost del 2018, dues obres 
vinculades al Pla de Foment Tu-
rístic que ascendeixen les dos 
fins a 193.000 euros i que el con-
sistori té sobre la taula, pendent 
d’iniciar la licitació les pròximes 
setmanes, més d’un milió d’euros 

en tres obres: la segona fase dels 
pluvials del carrer Tarragona, la 
construcció de la nova seu de les 
Mestresses de Casa al carrer Sant 
Roc, i la rehabilitació de l’Esglé-

sia del Poble Nou. Finalment, l’al-
calde ha volgut destacar que, des 
del 2015 i fins al 2020 s’hauran 
executat més de 18 milions d’eu-
ros en obres al municipi. 

URBANISME

4,3 milions en obres durant el 2018
 Durant l'any passat, Amposta ha executat 19

projectes per valor de més de 4 milions d'euros
 La millora d'espais verds, l'edifici del Sindicat o

el centre cívic, entre els projectes més destacables

La pista de la polèmica. // FOTO: C21.

Apartaments de la promotora Turov. // FOTO: ARXIU.

L'alcalde fa balanç d'obres. // FOTO: CANAL 21.

La Galera encarrega un estudi per salvar la pista

Turov: volen compensació per danys morals

L’Ajuntament de la Galera ha 
encarregat un estudi d’impac-
te acústic per insonoritzar la 
pista poliesportiva. La zona 
està tancada des de mitjans de 
desembre arran d’una sentèn-
cia judicial per excés de soro-
ll. Una parella que va construir 
el seu habitatge al costat de la 
pista va denunciar el consisto-
ri per les molèsties acústiques 
que es generaven.

L’Ajuntament també ha habilitat 
una zona esportiva alternativa 
al costat de la pista, mentre esta 
estiga tancada. Amb tot, l’alcalde 
ha lamentat la situació tot afir-
mant que "s’ha trencat amb la 
pau social del municipi".
Per la seua banda, els veïns de-
nunciants han retret al consis-
tori la seua passivitat a l’hora 
de prendre mesures correctores 
quan els van requerir. En un co-

municat emès per la seua repre-
sentant legal, la denúncia ha em-
pitjorat la seua situació de forma 
"dràstica" perquè ara han de fer 
front a la "incomprensió i crispa-
ció de la resta de veïns".   S.A.

MONTSIÀ 

Cinta Bonet
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R
RIBERA D’EBRE

MÓRA LA NOVA no ha pogut apro-
var els pressupostos pel 2019 fixats en 
més de 3,3 milions d'euros i es queda en 
una situació "complicada", després que 
el govern d'Esquerra no ha obtingut els 
vots del PDeCAT i PSC. Segons fonts mu-
nicipals, la paràlisi dels comptes posa 
en perill diverses subvencions ja con-

cedides, com la posada en marxa d'un 
carregador de vehicles elèctrics, l'aug-
ment salarial a treballadors municipals,  
o inversions com filtres d'aigua potable.
Durant el gener, govern i oposició s'han 
reunit per intentar resoldre el problema 
dels comptes municipals que es dirimi-
ran en properes sessions plenàries.  A.P.

PDeCAT i PSC bloquegen els comptes

LLEI DE BARRIS EMBASSAMENT DE FLIX

Acord per 
recuperar
la Colònia

Ercros i l'Ajuntament de Flix 
han signat diversos conve-
nis entre els quals destaca 
l'acord de col·laboració amb 
relació al projecte d'inter-
venció integral a l’antiga 
la Colònia. Es tracta de tot 
un barri propietat d'Ercros, 
d'unes 14 hectàrees, que està 
situat al costat de la fàbrica i 
que conté una sèrie d'edifica-
cions i espais d'un gran valor 
històric, arquitectònic i sen-
timental per al poble de Flix.
Segons el conveni signat, Er-
cros cedirà gratuïtament a 
l'Ajuntament un conjunt de 
vials i espais d'oci situats al 
barri, perquè hi realitze ac-
tuacions de millora i destine 
estos espais a l'ús o servei 
públic, amb un cost d’uns 
2,25 milions d'euros. Ercros 
es compromet a aportar gra-
dualment fins a 786.588 eu-
ros, a mesura que es vagen 
executant els treballs.
Un altre dels acords esta-
bleix que Ercros realitzarà 
una aportació econòmica a 
l'Ajuntament, destinada a 
contribuir al bon funciona-
ment de la Reserva Natural 
de Sebes, a l'escola munici-
pal de música, i a la guarderia 
municipal. 

Les obres de descontaminació 
del pantà de Flix ja tornen a es-
tar en marxa. Tres anys després 
que el govern espanyol del PP i 
l’empresa Fomento de Construc-
ciones y Contratas (FCC) dona-
ren per finalitzats els treballs, el 
secretari d’Estat de Medi Am-
bient, Hugo Morán, ha oficia-
litzat la represa dels treballs en 
una visita al pantà. Queden per 
extreure 80.000 metres cúbics 
de llots tòxics. L’encarregada 
serà l’empresa Tragsa per 44,65 
milions d’euros. Morán ha as-
segurat que no marxarà de Flix 
fins a completar l’operació amb 
totes les garanties i encara que 
això supose allargar l’actuació 
més enllà dels divuit mesos pre-
vistos. Morán ha remarcat que la 
judicialització del projecte i de la 
gestió d’Acuamed no ha d’afectar 
els treballs de descontaminació 
del pantà de Flix.
En este aspecte, el laude arbitral, 
que s'ha dut a terme a la Cort 
d'Arbitratge de Madrid, ha resolt 
que FCC va complir "correcta-
ment amb les seues obligacions 
contractuals" en els treballs de 
descontaminació del pantà de 
Flix i que va seguir les instruc-
cions de la direcció d'obra desig-
nada per Acuamed. La Cort con-

demna l'empresa estatal a pagar 
gairebé 1,8 milions d'euros pels 
perjudicis ocasionats en este pro-
cés de rescissió de contracte, però 
FCC li reclamarà 60 milions més 
pel sobrecost que va tenir l'actua-
ció. El laude també resol que el 
contracte amb la constructora no 
preveia la depuració de les aigües 
confinades al pantà. Acuamed 
ha assegurat a l'Ajuntament de 
Flix que la decisió de l'arbitratge 

no afecta la represa dels treballs 
de descontaminació que queden 
pendents i que efectuarà Tragsa 
un cop acabades les proves ne-
cessàries abans de començar.
Durant els últims mesos, Tragsa 
ha pres possessió de les instal·la-
cions i ha preparat la posada en 
marxa de la planta de tractament 
i de l'abocador de fangs. Tot ple-
gat, abans de reprendre l'extrac-
ció dels 79.300 metres cúbics de 

llots contaminats que l'anterior 
empresa, FCC, va deixar al fons 
de l'abocador quan va esclatar 
l'escàndol del cas Acuamed i va 
deixar les obres inacabades. 

Reprenen els treballs
de descontaminació de Flix

Inici de la represa de les obres de descontaminació de Flix. // FOTO: SÍLVIA ALARCÓN.
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T
TERRA ALTA

EL BISBAT de Tortosa i la parròquia 
d'Horta de Sant Joan han acabat les 
obres de reparació de l'església de Sant 
Joan Baptista. L'actuació ha consistit a 
substituir tota la vora de llevant de la 
coberta de teula i la vora de la zona de 
l'absis. Segons l'alcalde de la localitat 
terraltina, Joaquim Ferràs, esta era una 

"intervenció molt necessària".
L'església de Sant Joan Baptista es va 
construir al llarg del segle XVI, i és d'es-
til gòtic tardà. L'església està inclosa en 
l'Inventari del Patrimoni Arquitectònic 
de Catalunya. En total han sigut dos 
mesos d'obres en què Bisbat i parròquia 
han destinat 33.000 euros.  S.A.

L'església d'Horta, amb nova teulada

Per primera vegada tots aquells 
que visiten la comarca de la Te-
rra Alta, per conèixer la vinya i 
els seus vins, disposen de la Ruta 
del Vi. Un mapa-guia que agru-
pa diversos cellers que ofereixen 
experiències enoturístiques de la 
comarca. Amb esta nova proposta 
es vol promoure l’oferta enoturís-
tica de la zona de forma conjunta 
i millorar-ne la comercialització, 
tant en l'àmbit català com inter-
nacional. "És un espai que es pot 
trobar, tant en paper com digital, 
que promocionarà el conjunt de la 
comarca amb l'enoturisme. Tots 
els cellers que estan treballant en 
este àmbit, i que també tenen op-
cions de restauració o allotjament 
també estan englobats en este ma-
terial promocional" ha dit Carles 
Luz, president del Consell Comar-
cal de la Terra Alta.
La Ruta del Vi és un projecte 
col·laboratiu entre el Consell Co-
marcal de la Terra Alta i la Deno-
minació d’Origen Terra Alta, i que 
suposa un important pas endavant 
en la promoció de l’oferta enotu-
rística de la zona des d’un punt de 
vista global i conjunt, involucrant 
a tots els actors que intervenen, 
des dels cellers fins a restaurants, 

associacions culturals, empreses 
d’allotjament o d’altres que ofe-
reixen serveis turístics.
Durant la presentació de la Ruta 
del Vi es va donar a conèixer el ma-
terial divulgatiu de la Ruta, en què 
es poden consultar les diferents 
activitats enoturístiques que s’ofe-
reixen a la comarca.  Per a Jordi 
Rius, del Consell Regulador de la 
DO Terra Alta, "amb esta Ruta del 

Vi tots aquells tenen opcions per 
poder passar dos o tres dies al te-
rritori i conèixer els seus actius".
El treball realitzat posa de mani-
fest la importància de la segmen-
tació i l’especialització de l’oferta 
enoturística, amb activitats de 
diferent temàtica i adreçades a 
diferents públics. Així, en el ma-
terial divulgatiu es presenten els 
cellers que ofereixen visites així 

com altres activitats d’enoturisme 
com ara cursos d’iniciació al tast 
de vins, tastos verticals, tallers de 
verema o visites arquitectòniques 
i històriques. A més, es proposen 
també activitats gastronòmiques, 
experiències per a famílies o pro-
postes entre vinyes per a descobrir 
aquest territori reconegut com 
l’"ànima de la garnatxa blanca".
A la guia apareixen 21 cellers 

dels 61 que hi ha inscrits a la DO 
Terra Alta. 

OFERTA TURÍSTICA

Neix la Ruta del Vi de la Terra Alta
 És un projecte col·laboratiu entre el Consell Comarcal 

i la DO Terra Alta per la promoció de l'enoturisme
 La iniciativa busca popularitzar la comarca com a 

destinació de turisme vitivinícola de referència

Presentació dela Ruta de Vi. // FOTO: Cedida.
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Míriam Gavaldà
GANDESA

Una trentena d'edificis munici-
pals de poblacions de les Terres 
de l’Ebre i el Camp de Tarragona 
es podran escalfar amb calderes 
alimentades amb biomassa fo-
restal tal a partir del pròxim hi-
vern del 2020. Nou ajuntaments 
s'han adherit al projecte que li-
dera la Diputació de Tarragona, 

subvencionat pels fons Feder. 
En el cas de les Terres de l’Ebre 
s’hi han sumat els ajuntaments 
de Gandesa, Horta de Sant Joan, 
la Fatarella, la Sénia, Rasquera i 
Tivissa. La implantació d'estes 
xarxes de calor de proximitat 
suposarà als municipis un es-
talvi d'un 77% de mitjana en la 
factura energètica de climatit-
zació dels edificis, el que suposa 
uns 170.000 euros l'any, a part 
de fomentar una gestió forestal 

sostenible i minimitzar el risc 
d'incendis al bosc.
En la presentació pública del 
projecte, el president de la Di-
putació de Tarragona ha des-
tacat la importància d'aquesta 
iniciativa "per aconseguir mu-
nicipis sostenibles, amb tecno-
logia a l'abast de les persones i 
amb boscos ben gestionats". 

La biomassa escalfarà 30 edificis públics el 2020

Les calderes s'alimentaran amb pèl·lets. // FOTO: CEDIDA.

Cinta Bonet
GANDESA
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P
PAGESIA

ESPIGOLAR significa collir els fruits 
que han quedat al camp després de 
la collita general. Arreplegar allò que 
un altre ha deixat. I precisament això 
és el que fa la Fundació Espigoladors, 
una entitat social sense ànim de lucre 
que treballa per l’aprofitament ali-
mentari, donant una segona oportu-
nitat a aquelles fruites i verdures que 

són descartades del circuit comercial.
L’entitat va néixer l’any 2014 i actual-
ment treballa a camps d’arreu de Ca-
talunya amb prop d’un centenar de 
pagesos. Durant tot un matí, els volun-
taris van ajudar a recollir entre 3.000 
i 5.000 quilos de mandarines que es 
destinaran a persones amb risc d'ex-
clusió social.  S.A.

Clementines solidàries a Miravet

OLICRISI DE LA TARONJA

Identitat 
amb qualitat 
ambiental

El molí ecològic Identitat Ex-
tra Virgin Olive Oil, d'Horta 
de Sant Joan és el primer molí 
d'oli de Catalunya que ha re-
but el distintiu de Garantia 
de Qualitat Ambiental, del 
Departament de Territori i 
Sostenibilitat. Identitat, adhe-
rit a la DOP Oli Terra Alta, ha 
implementat en la seua activi-
tat productiva i turística una 
sèrie de mesures per reduir 
el seu impacte ambiental. El 
molí prioritza aquelles actua-
cions enfocades a prevenir 
la generació de residus en el 
procés d'elaboració, envasat i 
distribució de l'oli així com en 
la resta d'activitats no produc-
tives relacionades amb l'ad-
ministració i gestió del fun-
cionament del molí, l'atenció 
als visitants i la venda directa.
El distintiu és un sistema 
d'etiquetatge ecològic que re-
coneix productes i serveis que 
superen determinats requeri-
ments de qualitat ambiental 
més enllà dels establerts com 
a obligatoris.  

Alcanar viu un "moment crític" a 
causa de la complicada campan-
ya del sector dels cítrics que està 
arrossegant altres sectors econò-
mics del municipi. L'alcalde Joan 
Roig ha alertat que s'han destruït 
ja "centenars de llocs de treball" 
mentre s'abandonen explotacions 
i infraestructures agrícoles i mol-
tes empreses relacionades amb la 
citricultura estan tancant. L'Ajun-
tament d'Alcanar i el de Santa Bàr-
bara són els únics de Catalunya que 
s'han adherit a la Plataforma per la 
Dignitat del Llaurador, nascuda al 
País Valencià per defensar la citri-
cultura, i animen altres municipis 
ebrencs a seguir els seus passos.
El passat 21 de gener, unes 500 
persones es van manifestar a Al-
canar en defensa del sector. La 
marxa es va realitzar de forma 
simultània a una vintena de mu-
nicipis del País Valencià després 
d'una campanya que està sent es-
pecialment dura arran del col·lap-
se del mercat per l'entrada de cí-
trics procedents del sud d'Àfrica. 
El director de l'exportadora Agris 
d'Alcanar, Federico Tarazona, 
explicava que el sector reclama 
l'aplicació de la clàusula de sal-
vaguarda que impedisca l'entrada 

de fruita de Sud-àfrica i protegis-
ca els productors locals.
En una línia semblant, l'alcalde 
canareu, Joan Roig, assenyalava 
que estan fent tot allò que està 
"a les seues mans" per ajudar els 
pagesos i pageses, però ha recor-
dat que "el recorregut que pot 
fer l'Ajuntament i les adminis-
tracions locals és limitat". Per 
este motiu, insistia a demanar al 
govern espanyol "que prenga la 
iniciativa" per demanar a la Unió 
Europea que s'aplique la clàusula 
salvaguarda del tractat de lliure 
comerç que té signat amb els paï-
sos de l'Àfrica Meridional.

Al sud del Sénia
També la coalició valenciana 
Compromís ha proposat al go-
vern espanyol que es compensen 
les pèrdues als citricultors men-
tre es dilata la reclamació d'esta 
clàusula salvaguarda a Europa, 
com han fet, impulsat des d'Itàlia, 
per al sector arrossaire. El sector 
valencià xifra en més de 100 mi-
lions d'euros les pèrdues de la pri-
mera meitat de la campanya. Els 
senadors exigeixen al Ministeri 
d'Agricultura que assumisca "la 
ruïna" de milers d'explotacions 
que ni s'estan recol·lectant pel 
"desànim" generat al sector.

La formació valenciana tam-
bé presentarà una nova moció 
al Senat perquè es cree una 
ponència al Senat sobre els 
efectes dels acords i els tractats 
internacionals que generen una 
competència deslleial al sector 
primari espanyol com és el cas 
de la citricultura.  

Clam a Alcanar pels cítrics
 El sector citrícola alerta que s'estan

perdent centenars de llocs de treball 
 La mobilització reivindica un sector que 

agonitza pels acords internacionals

C..B. / G.M. / ACN
ALCANAR

ACN
HORTA DE SANT JOAN

Manifestació per la dignitat de la pagesia d'Alcanar. // FOTO: ACN.
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Gairebé cinc anys i mig després 
de clausurar provisionalment les 
instal·lacions, el govern espanyol 
ha anunciat que segellarà defini-
tivament els pous i desmantellarà 
el projecte Castor. En una compa-
reixença al Senat, la ministra per 
a la Transició Ecològica, Teresa 
Ribera, ha justificat la decisió 
amb l'argument que no té sentit 
mantenir més temps l'actual estat 
d'hibernació. D'una banda, per la 
inviabilitat de posar-lo en marxa: 
els informes tècnics alerten que 
podria causar terratrèmols de 
molta més magnitud. A més, ha 
adduït, postergar la decisió defi-
nitiva perquè genera uns costos 
"difícilment justificables" –Ena-
gás reclama més de 50 milions 
d'euros per les tasques dutes a 
terme fins ara-. Ribera, que ha 
qualificat obertament el projecte 
de "ruïnós", ha assegurat que el 
Castor no es preveu necessari per 
al sistema gasista "ni en el curt, ni 
el mitjà, ni en el llarg termini". 
Han estat necessaris cinc anys 
i quatre mesos de despeses mi-
lionàries i obscurantisme tècnic 

pràcticament total perquè el go-
vern espanyol assumís en públic, 
definitivament, que la millor so-
lució per al projecte Castor era la 
seua clausura definitiva i desman-
tellament. Ribera ha volgut con-
vertir la seua compareixença en 
el Senat en l'escenari de l'anunci 
solemne sobre la clausura i segella-
ment, tot i avisar que serà el Conse-
ll de Ministres qui prenga la decisió 
oficial i definitiva a l'hora de certifi-
car el final de la hibernació.
La ministra ha explicat que el Mi-
nisteri per a la Transició Ecològi-

ca ha d'elevar de forma imminent 
una proposta perquè, durant les 
pròximes setmanes, el Consell de 
Ministres aprove la finalització 
d'esta fase d'hibernació provisio-
nal i procedisca al segellament de-
finitiu dels pous. Diversos depar-
taments ministerials i Enagás ja 
treballen en este projecte, segons 
ha precisat. Els tècnics del Minis-
teri s'inclinen perquè s'hi instal·len 
dos barreres, taps de formigó en 
diferents profunditats, per evitar 
riscos i fuites de fluids tant al jaci-
ment com a la superfície.

Prèviament es retirarien els taps 
metàl·lics actuals, es netejarien les 
canonades de producció. Un cop 
instal·lats els segells de formigó, 
es restauraria el fons marí. Ribera 
ha avançat que el govern espanyol 
licitarà, via contracte de serveis, 
l'execució d'estes tasques a una 
empresa externa. 

B
BAIX MAESTRAT

20 ANYS DESPRÉS, el servei de SAMU 
24 hores torna a la capital dels Ports. El 
servei sanitari d’urgències té la seua base 
en el local de la Creu Roja situat a l’Hos-
tal Nou de forma provisional durant les 
obres del Centre de Salut.
El SAMU 24 hores era una reivindicació 
històrica de la ciutat i tota la comarca 
dels Ports per a tindre uns serveis sani-

taris dignes i un temps de resposta ac-
ceptable davant d’urgències, tenint en 
compte la llunyania dels hospitals, el més 
proper, l'Hospital Comarcal de Vinaròs, a 
una hora en cotxe.
L’equip que forma el nou SAMU està 
constituït per quatre tècnics i tècniques 
en emergències, cinc infermeres i infer-
mers i cinc metgesses i metges.  A.P.

Morella recuper el SAMU 24 hores

GAS CASTOR

L'Estat diu que desmantellarà
el fallit projecte de gas Castor Satisfacció a mitges a les Terres 

del Sénia davant l'anunci de se-
gellar definitivament els pous 
del projecte Castor i desman-
tellar les instal·lacions. Entitats 
com la Plataforma Ciutadana 
en Defensa de les Terres del 
Sénia han convidat el govern 
espanyol a anar més enllà i a 
actuar de forma immediata per 
evitar problemes en el segell 
provisional. Davant l'expectati-
va d'un futur desmantellament, 
el moviment social, juntament 
amb l'Ajuntament d'Alcanar, 
ha anunciat que convocarà 
una assemblea per demanar 
que es restituïsca els propieta-
ris expropiats i afectats per les 
instal·lacions. Per la seua ban-
da, formacions polítiques com 
Compromís han reclamat un 
calendari concret per al des-
mantellament mentre que ERC 
ha demanat a Ribera més trans-
parència i col·laboració.
Tot i valorar positivament la de-
cisió, el senador de Compromís, 
Jordi Navarrete ha anunciat 
que es mantindran vigilants 
sobre el seu ràpid compliment. 
També ha lamentat que la mi-
nistra seguisca sense concretar 
un calendari definitiu per al 
desmantellament, de la mateixa 
manera que no haja assumit "el 
més mínim penediment" o vo-
luntat de "compensar o dema-
nar disculpes als afectats per la 
mala gestió duta a terme des de 
l'administració".  ACN

El territori 
reclama anar 
més enllà

Plataforma de gas Castor. // FOTO: ACN.

 L'anunci de la ministra al Senat arriba 
cinc anys després del seu tancament

 Ribera diu que la hibernació és massa
costosa i que és innecesari per al sistema 

A.P. / ACN
VINARÒS
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Vinaròs ja té amb el primer plà-
nol de rutes senderistes al vol-
tant del terme municipal. El nou 
mapa compta amb sis recorre-
guts que tenen com a objectiu 
oferir uns recorreguts aptes per 
a totes les condicions físiques i 
fomentar així una vida saluda-
ble amb la pràctica de l'exercici, 
i al mateix temps gaudir de l'en-
torn natural.
Els exemplars es poden aconse-
guir a l'Oficina de Turisme de Vi-
naròs. S'han editat 2.000 exem-
plars, però la idea és completar 

els plànols amb més dificultats i 
també per als ciclistes.
Des de l'editorial Piolet asse-
guren haver dissenyat les rutes 
per a tot el públic amb diferents 
longituds i dificultats a esca-
la 1: 20.000, per tal de poder 
concretar les distàncies i poder 
consultar les diferents construc-
cions de pedra en sec, barrancs 
o ponts i ermites. Amb aquests 
plànols s'uneix el Montsià fins a 
la Serra d'Irta. 

Imatge del plànol de rutes senderistes. // FOTO: CEDIDA.

Primer plànol de rutes senderistes de Vinaròs
Clara Seguí
VINARÒS
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NOVA IMATGE

Benicarló estrena marca turística
 El nou logotip que ha dissenyat l'estudi Gimeno Gràfic 

reforça l'acrònim BLó en una imatge "mediterrània"
 La promoció ha arribat fins a Fitur on ja s'han vist els 

primers vídeos dels atractius turistics de la ciutat

L'Ajuntament de Benicarló ha 
presentat una nova marca turís-
tica, amb la que pretén renovar 
la seua imatge i incloure dins 
de la mateixa tots els potencials 
turístics de la ciutat. Esta inicia-
tiva s'emmarca dins del Pla Es-
tratègic per al desenvolupament 
turístic de la ciutat que es va dis-
senyar el 2016. 
El prestigiós estudi Gimeno 
Gràfic ha sigut l'encarregat de 
dissenyar aquesta nova imatge. 
Segons han explicat els crea-
dors, Pepe Gimeno i Mauro Gi-
meno, "hem volgut agrupar to-
tes les potencialitats que ofereix 
Benicarló, com són el sector 
primari, el sector gastronòmic, 
el sector comercial, els recursos 
patrimonials, el turisme verd i 
el turisme nàutic".
Per tal de donar-los el mateix 
pes visual en la imatge, els dis-
senyadors han buscat "l'abstrac-
ció, el sintetisme i la rigorositat, 
la qual cosa ha resultat en l'acrò-
nim BLÓ. Pel que fa a les lletres, 
hem intentat transmetre un di-
namisme que evoque el sol, la 
ciutat, i l'horitzó mediterrani". 
Tot, banyat en un degradat de 
color blau turquesa que li dóna 
profunditat i transmet el color 
de la vida mediterrània.
Per la seua banda, l'alcaldessa 
de Benicarló, Xaro Miralles, ha 
considerat que "amb esta mar-
ca es continua un camí ja iniciat 

el 2016, a través del qual prete-
nem lligar el turisme a la identi-
tat pròpia i crear una imatge de 
prestigi. Es tracta d'un valor afe-
git per als nous turistes que ens 
permeta oferir-los un turisme ex-
periencial els 365 dies de l'any i 
millorar així, la competitivitat de 
la nostra destinació".
Per la seua part Rosana Marzà, 
regidora de Turisme, ha recor-
dat que "el que es pretenia amb 
aquesta marca és que fos trans-
versal, moderna, innovadora, 
marcada per les noves tendèn-
cies de prestigi i de qualitat i que 
fos l'eina vàlida per a projectar la 
nostra destinació".

El llançament d'esta marca tu-
rística és l'inici d'un projecte 
que va iniciar la regidoria de 
Turisme el 2016, quan l'Institut 
Superior d'Estudis Turístics de 
la Universitat de Girona, va dis-
senyar un Pla Estratègic per al 
desenvolupament turístic de la 
ciutat. D'entre les conclusions i 
línies que es van marcar, algu-
nes van ser la del redisseny de 
la marca, la creació d'un depar-
tament específic amb personal, 
com ja s'ha aconseguit des del 
passat estiu, i també posar en 
marxa una nova pàgina web de 
turisme en la qual s'està treba-
llant actualment. Al respecte, 

ha explicat Marzà que "es con-
templa que el desenvolupament 
d'aquest nou model de turisme, 
que es va plantejar com un pro-
jecte amb llarg recorregut, esti-
ga enllestit per a l'any 2020".
La nova imatge de la ciutat s'ha 
presentat en la 49a edició de la 
Fira Internacional de Turisme 
de Madrid. La presència de Be-
nicarló a Fitur vindrà marca-
da enguany per la difusió de la 
nova marca turística que pretén 
englobar tots els atractius de 
la ciutat de Benicarló, com són 
el sector primari, el sector gas-
tronòmic, el sector comercial, 
els recursos patrimonials, el tu-

risme verd i el turisme nàutic. 
A més, seguint el Pla Estratè-
gic de Turisme, el qual s'està 
implementant des del Departa-
ment de Turisme del municipi 
des del 2016, també es projec-
taran dos nous vídeos turístics: 
Activa't al Mediterrani i Rutes 
Marítimes. Els vídeos comple-
ten la principal estratègica de la 
regidoria de Turisme en aques-
ta 49a edició de Fitur, que con-
sisteix principalment a mostrar 
la possibilitat de Benicarló com 
a ciutat on trobar turisme ex-
periencial els 365 dies de l'any 
i millorar així la competitivitat 
de la destinació.  

Nova imatge turística de Benicarló. // FOTO: CEDIDA.

Albert Pascual
BENICARLÓ
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Amposta disposa, a partir d'este 
2019, d'una programació única 
que aglutina tots els espectacles 
de les diferents arts escèniques 
-teatre, dansa i circ- així com les 
celebracions dels dies interna-
cionals. L'Ajuntament ha presen-
tat el calendari de la temporada 
d'este primer semestre de l'any. 
'Immortal', comèdia dramàti-
ca futurista i primer solo teatral 
de l'actor Bruno Oro, serà, jun-
tament amb "La Senyoreta de 
l'Escala", de Víctor Català, re-
presentada per la Companyia Te-
rratrèmol Produccions, dos dels 
plats forts dels pròxims mesos. El 
programa també incorpora qua-
tre obres de teatre familiar, des-
prés de constatar la bona rebuda 
que tenen aquestes obres, així 
com les actuacions dels televisius 
Quim Masferrer i el teatre musi-
cal de la cantant Gisela. 
L'obra protagonitzada per Oro, 
diumenge 17 de febrer a la tarda, 
serà la segona del calendari d'este 
primer trimestre. La gran majoria 
dels espectacles es representaran 
al teatre de la Lira Ampostina, 
amb un aforament màxim d'una 
mica més de 500 espectadors. 
L'obra de Víctor Català –pseu-

dònim de l'escriptora Caterina 
Albert- arribarà el divendres 8 
de març amb una doble sessió: al 
migdia, per als alumnes de l'ins-
titut, i un altre al vespre per a la 
resta de públic.
Una part important de la progra-
mació la concentrarà el teatre in-
fantil. El pròxim 16 de febrer serà 
el torn de la companyia El Cau de 
l'Unicorn, amb "Akashia, el viat-
ge de la llum". "L'inventor d'il·lu-
sions", un espectacle centrat en la 
màgia a càrrec de la companyia 
Enric Magaoo, el pròxim 16 de 
març, i "36 polzades", de Mis-
cel·lània Teatre, el 16 d'abril com-

plementen l'oferta.
A banda de les obres dirigides al 
públic familiar, el programa in-
corpora també 'teatre musical', a 
càrrec de la televisiva Gisela i el 
seu "Concert Kids", una actua-
ció pensada per als més petits, 
amb cinc ballarins i cantants. Les 
representacions teatrals es tan-
caran el pròxim 6 de juliol amb 
l'espectacle "Bona gent", a càrrec 
del popular presentador Quim 
Masferrer.
A partir d'este 2019, però, i con-
cretant el projecte que els res-
ponsables de l'àrea de Cultura de 
l'Ajuntament estaven treballant 

des de fa temps, al programa d'ac-
tuacions teatrals s'hi afegeixen 
la de la resta d'arts escèniques i 
celebracions de dies internacio-
nals. "És una de les novetats d'en-
guany. Ho anàvem treballant però 
no li trobàvem el nom i no ens 
llençàvem. Hem canviat el format 
per incorporar-ho tot en aquesta 
programació", ha subratllat la re-
gidora de Cultura, Inés Martí.    

C
CULTURA

"QUE NOS QUITEN LO BAILAO"  
és el nou single de Pepet i Marieta. Una 
cançó que vol ser una oda a la llibertat 
d’expressió amb què reivindiquen el cos 
humà com a font d’inspiració artística. 
Es tracta de la primera entrega de “Cos-
sos”, un disc de curta duració, que la ban-
da anirà desgranant durant els propers 

mesos per a denunciar atacs a la llibertat 
d’expressió i el retrocés que asseguren 
que suposen per a la creació artística. 
D'esta manera el grup respon la denun-
cia per “exhibicionisme” que Vox va fer al 
cantant del grup, Josep Bordes, per ha-
ver-se despullat durant un concert a Cas-
telló de la Plana.   C.B.

L'oda a la llibertat de Pepet i Marieta

TEMPORADA DE TEATRE 2019

Programació de luxe a Amposta

Representació teatral a Amposta. // FOTO: ARXIU.

Numen
emociona el 
món cultural
ebrenc
S’obria el teló del Teatre Au-
ditori Felip Pedrell i arren-
cava Numen, un somni de 
l’Ebre. Un espectacle de Va-
ler Gisbert que homenatja-
va les més de 80 persones i 
entitats culturals ebrenques 
que van rebre premis i reco-
neixements durant el 2018. 
L’acte, que volia ser un exer-
cici d’autoestima, combinava 
diferents disciplines amb re-
ferències als premiats.
Organitzat pel col·lectiu cul-
tural diLLUMs d’arts al forn 
amb la col·laboració d’Òm-
nium Cultural i l’Ajuntament 
de Tortosa, va homenatjar 
entre altres, també a Canal 
21 Ebre pel premi del Col·legi 
de Periodistes per la cobertu-
ra de l’1 d’Octubre. També la 
Creu de Sant Jordi 2018, Vic-
tòria Almuni, que assegurava 
que guardarà este acte per 
sempre en la memòria.
Dolors Róo, presidenta 
d'Òmnium Cultural a les Te-
rres de l'Ebre considera que 
la vuitantena d'homenatjats 
"han treballat de manera anò-
nima, dedicant el seu temps 
per arribar a tenir el seu re-
coneixement.
Des de l’Ajuntament de Tor-
tosa asseguraven que ha estat 
un honor i un privilegi que 
la primera edició de Numen 
s’haja fet a la ciutat.  M.G.

 Bruno Oro, Gisela i Quim Masferrer, plats 
forts de l'oferta teatral per al 2019

 S'integra tota l'oferta d'espectàcles d'arts
escèniques en un únic programa 

C.B. / ACN
TORTOSA
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 CULTURA

LA HISTÒRIA ens diu que el 
mèrit de la separació dels Ma-
sos de Móra del municipi de 
Móra d’Ebre i la seva constitució 
com el municipi independent de 
Móra la Nova el 1830 recau en 
primer terme sobre el duet for-
mat per Ramon Castellà i Josep 
Tudó. Tots dos van ser comer-
ciants vinculats a la Companyia 
d’Aragó, també anomenada Cor-
tadellas o de Calaf, que al segle 
XVIII establí una de les seues 
administracions al poble ribe-
renc dels Masos de Móra.

COM RECORDA l’historiador 
Joan Ramon Vinaixa, en la bio-
grafia que li va dedicar i que va 
ser publicada a la revista cien-
tífica “Miscel·lània del Centre 
d’Estudis de la Ribera d’Ebre”, 
en comparació a Ramon Caste-
llà, Josep Tudó no ha rebut enca-
ra el reconeixement que mereix 
pel seu paper en la separació. El 
que aquí explico no resol aques-

ta mancança, però estableix una 
curiosa connexió familiar entre 
alguns artistes destacats de re-
llevància universal i el personat-
ge originari de Santa Coloma de 
Queralt.

FA UNS MESOS, buscant infor-
mació sobre Josep Tudó, trobava 
de forma recurrent els noms dels 
germans Josep i Joaquim de Nin 
i Tudó. Aleshores vaig pensar 
que hi podia haver una relació 
d’aquests amb Josep Tudó, ja que 
més enllà de compartir cognom, 
existia una certa coincidència 
entre els llocs de naixement dels 
dos artistes i la trajectòria vital 

de Josep Tudó. 

L'INTERÈS per establir un lli-
gam entre els germans Nin i el 
comerciant Josep Tudó va venir 
donat pel fet què Joaquim de Nin 
i Tudó fou l’avi d’Anaïs Nin. Fins 
a dia d’avui, era de domini públic 
que Marianna Tudó i Joaquim 
Maria de Nin eren els pares del 
pintor Josep de Nin i Tudó, nas-
cut el 1840 al Vendrell i del mi-
litar i escriptor Joaquim de Nin 
i Tudó, nascut el 1843 a Tarra-
gona. El germà petit fou el pare 
del compositor i musicòleg Joa-
quim Nin i Castellanos, conside-
rat per alguns el continuador de 

Felip Pedrell. I, al seu torn, Joa-
quim Nin i Castellanos  va ser el 
pare del també músic Joaquim 
Nin-Culmell i de la seva germa-
na Anaïs Nin, una escriptora icò-
nica pel moviment feminista de 
la segona meitat del segle XX.

EL REPTE ERA, doncs, trobar 
un document que relacionés Ma-
rianna Tudó, mare dels germans 
Nin i Tudó, amb Josep Tudó. I 
aquesta connexió ha aparegut 
en el llibre de registre de bate-
jos de Tarragona, on hi consta 
el bateig el 1843 de Joaquim de 
Nin i Tudó, fill d’una Marianna 
Tudó, nascuda a Móra d’Ebre 
i filla de Josep Tudó, de Santa 
Coloma de Queralt. Repassant la 
biografia citada de Josep Tudó, 
vaig veure que no hi constava, a 
diferència d’altres fills i filles, el 
nom de Marianna. Però, un cop 
feta la consulta al seu autor, Joan 
Ramon Vinaixa, aquest em va 
confirmar que arran d’una recer-

ca posterior havia documentat 
que Josep Tudó va ser pare cap 
al 1819 o 1820 d’una filla de nom 
Marianna, en temps en què Móra 
la Nova encara era els Masos de 
Móra i formava part de Móra 
d’Ebre. A més, em va explicar 
que en el testament de Marian-
na Tudó hi apareixen relacio-
nats uns béns situats a la vila de 
Móra la Nova. Per cert, el MNAC 
conserva un retrat de Marianna 
Tudó fet pel seu fill Josep de Nin 
i Tudó, provinent d’una donació 
d’Anaïs Nin i els seus germans 
que, d’aquesta manera, van po-
der saber, si més no, quin era el 
rostre de la seva besàvia riberen-
ca.

PER TANT, es confirma l’estret 
lligam familiar entre els morano-
vencs Marianna i Josep Tudó, i 
de tots dos amb la nissaga artísti-
ca dels Nin, una de les branques 
d’aquesta família tan prolífica en 
personalitats. 

Josep Tudó, l’avantpassat separatista d’Anaïs Nin

JOSEP F. MORAGREGA FONT

SECRETARI DEL CENTRE 

D'ESTUDIS DE LA RIBERA D'EBRE

El Museu de Tortosa acollirà a 
partir d'ara l'Espai de la Jota. Es 
tracta d'una proposta que perme-
trà donar difusió, de forma per-
manent, a la dansa tradicional de 
les Terres de l'Ebre, així com faci-
litar-ne l'estudi. L'espai ocuparà 
el pavelló número 7 del complex 
museístic. Comptarà amb un es-
pai d'exposició, que es podrà vi-
sitar de manera gratuïta, amb dos 
mostres: una que explica la jota 
com a dansa des de tots els seus 
vessants, i una altra amb diversos 
elements del grup Quico el Célio, 
el Noi i el Mut de Ferreries. Tam-
bé disposarà d'un apartat d'arxiu, 
un per a activitats pedagògiques, 
i un altre per a la documentació i 

la recerca. L'alcaldessa, Meritxe-
ll Roigé, ha destacat que l'Espai 
de la Jota se situarà a un dels pa-
vellons del Museu per la impor-
tància que mereix. 
La creació de l’Espai de la Jota 
ha comptat amb la col·labora-
ció de l’activista cultural Arturo 
Gaya. El mateix Gaya ha assen-
yalat que, entre els documents 
que han pogut recopilar, i que 
es mostrarà a l'exposició perma-
nent, hi ha una primera edició 
del llibre “Del Folklore Tortosí”, 
escrit i publicat al 1934 per Joan 
Moreira, que formava part d'una 
col·lecció privada que es trobava 
als Estats Units.  Gaya s'ha mos-
trat confiat que, el fet de poder 
disposar d'un espai de difusió i 
estudi de la jota al Museu de Tor-
tosa, permetrà que altres propie-
taris o entitats que disposen de 

material interessant el puguen 
posar a disposició i ampliar enca-
ra més l'abast de la proposta: "Si 
recollim tot aquest llegat cultu-
ral no és per guardar-lo, sinó per 
compartir-lo, perquè l'objectiu és 
que a través del nostre folklore 
puguem construir la nostra so-
cietat i poder disposar d'una mi-
llor manera de viure". El fons es 
podrà visitar en poques setmanes 
i la seua implantació completa 
s'anirà fent de manera progressi-
va fins al 2021, quan Tortosa serà 
Capital de la Cultura Catalana. 

La presentació de l'Espai de la Jota. // FOTO: AJ. DE TORTOSA.

La jota tindrà espai propi al Museu de Tortosa 
Cinta Bonet
TORTOSA
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 Tortosa
'Gaites, gralles i dolçaines'
Fins al 10 de febrer
Lloc: Museu de Tortosa

 Tortosa
'Tu tens la clau a les biblioteques de 
Terres de l'Ebre'
Fins al 10 de febrer
Lloc: Biblioteca Marcel·lí Domingo

 Tortosa
'Dame pank y dime tonto'
de Kikol Grau
Fins al 23 de febrer
Lloc: Escola d'Art

 Tortosa
'Convivència. Els monuments de 
Tarraco Patrimoni de la Humanitat 
al segle XXI'
Fins al 26 de febrer
Lloc: Campus de la URV

 Amposta
'Col·leccionar passions. La famí-
lia Segarra-Pedrola i la terrissa 
popular'
Fins al 3 de març
Lloc: Museu de les Terres de l'Ebre

 La Galera
'La muntanya en femení'
Fins al 3 de març
Lloc: Terracota, Centre d'Interpreta-
ció de la Terrissa

 Benifallet
'Més enllà del Silenci'
Fins al 6 de març
Lloc: Centre d'Interpretació Tomás 
Pascual

 Mas de Barberans
'Lo Rogle. Pauma Comuna'
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 La Fatarella
'20è aniversari de la Fundació el 
Solà'
Fins al 31 de desembre
Lloc: Fundació El Solà

A
AGENDA

Rua del Carnaval que compta amb la participació de més de 
1.200 veïns i veïnes i més de 25 comparses que vesteixen de gala 
els carrers de Deltebre. També hi trobarem diferents activitats 
com, per exemple, el concurs de disfresses canines, la festa jove 
o la festa infantil.

Us recomanem
 Carnaval de Deltebre

23 i 24 de febrer

EspectaclesMúsica

Fires i festes

Espectacles

Arts

Espectacles

Entorn Exposicions

 Tortosa
'Nacidos para bailar' de Los Vivancos
Dissabte 9 de febrer - 19h. i 22h. - Auditori Felip Pedrell
Una gran producció en què la dansa, l’humor, les arts marcials 
i el virtuosisme musical donen forma a una obra que barreja 
un espectacular atletisme amb un impactant eclecticisme 
artístic. Un espectacle que combina flamenc, el metal i una 
orquestra simfònica amb interpretacions musicals en directe, 
un vestuari d’alt disseny i una elaborada producció tècnica.

 Ulldecona
'Zaquizamí' de la Cia. Roberto G. Alonso
Teatre Orfeó Montsià
Dissabte 9 de febrer - 18h.

Zaquizamí és un espectacle vitalista on joguines i andròmines aban-
donades en unes golfes o traster (zaquizamí) cobren vida, busquen 
noves oportunitats i fan dels seus defectes virtuts. Un cant a la diver-
sitat, a la solidaritat i a l´esperit de superació.

 La Ràpita
'Paradís Pintat' de Pepa Plana
Auditori Sixto Mir
Dissabte 16 de febrer - 20h.

Estem al damunt d'un bufet de qualsevol casa on trobem alguns 
objectes quotidians entre els quals destaca un quadre amb quatre 
àngels que canten, és un Paradís Pintat. Tota la vida veient-lo i no hi 
havíem caigut que n'hi ha una de diferent, que té el somni de volar 
per transformar-se en àngel de la guarda.

 Amposta
Lo Nostre Kino 
Tarragonik
8, 9 i 10 de febrer

Balada

Edició d'hivern de les jornades 
col·laboratives audiovisuals de Kino 
Tarragonik, que en aquesta ocasió 
van sota el nom de 'Lo nostre Kino', 
amb l'objectiu d'atreure el talent i 
professionals del sector a nivell local.

 Tortosa
TortosAntic
15, 16 i 17 de febrer

Pavelló Firal de Remolins

Cinquena edició de TortosAntic, 
la Fira descarregada d'antiguitats 
de Tortosa, amb tot de material 
col·leccionista, des de mobiliari i 
objectes de decoració de diferents 
períodes fins a cartelleria, llibres, 
postals, fotografia, premsa, etc.

 Móra d'Ebre i Miravet
Caminada popular GR-99 Móra 
d'Ebre - Miravet
Diumenge 17 de febrer a les 9h.

Inici: Plaça Sant Roc de Móra d'Ebre
Final: Plaça de l'Arenal de Miravet
Durada aproximada: 2'5 hores
Distància: 11,20 km
Preu: 3 euros

 Amposta
Concert de la Banda de la Societat 
Unió Musical i Artística de Sax
Dissabte 23 de febrer - 20h.
La Lira Ampostina

Banda amb molts premis al llarg de la 
seua trajectòria, com el segon premi 
del Certamen Nacional de Bandes de 
Música de Cullera el 2007.

Amb el suport de:
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S
SALUT

LA UGT de la Junta de Personal de l’aten-
ció primària de l’Institut Català de la Sa-
lut (ICS) a les Terres de l’Ebre demanen, 
una vegada més, la reobertura del punt 
d’atenció continuada del CAP de Xerta, 
que es va veure afectat per les retallades. 
Per la seua banda, el batlle xertolí, Roger 
Aviñó s'ha sumat a la petició sindical i creu 

l’objectiu és que el CAP torne a obrir les 
24 hores al llarg d’este 2019, ja que altres 
parts del territori han anat recuperant ser-
veis de Salut.  El CAP atén a una població 
d’unes 5.000 persones de la mateixa Xer-
ta, Aldover, Benifallet i Paüls. A més, pres-
ta atenció domiciliària a Alfara de Carles, 
Mas de Barberans i els Reguers.   G.M.

Reclamen 24 hores al CAP de Xerta

PROTESTA HOSPITAL COMARCAL DE MÓRA D'EBRE

Defensen
el trasllat de 
radioteràpia

La directora de Salut a les Te-
rres de l’Ebre, Mar Lleixà, va 
defensar el trasllat de la unitat 
de radioteràpia des de l’Hos-
pital de Jesús fins a l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta. 
El secretari general de la UGT 
a les Terres de l’Ebre, Valentí 
Marín, va manifestar l’oposi-
ció del sindicat al trasllat. Ma-
rín criticava que suposarà una 
despesa innecessària de 2 mi-
lions d’euros i perjudicarà l’ac-
cés dels usuaris al servei. Per 
la seua banda, Lleixà afirmava 
que, d’acord als criteris dels 
tècnics experts i per coherèn-
cia, la unitat de radioteràpia ha 
d’estar a l’hospital de referèn-
cia de les Terres de l’Ebre.
Lleixà també va voler deixar 
clar que mentre es construeix 
el nou edifici oncològic a 
l'Hospital Verge de la Cinta 
i es calibra el nou aparell de 
radioteràpia, els pacients de 
l’Ebre podran seguir utilit-
zant l’aparell de Jesús i evitar 
desplaçaments a altres cen-
tres hospitalaris. 

El Departament de Salut invertirà 
cinc milions d'euros durant els 
pròxims quatre anys per renovar 
les instal·lacions i equipaments 
tecnològics de l'Hospital Comar-
cal de Móra d'Ebre. Segons expli-
cava la consellera, Alba Vergés, en 
una visita al centre, seran actua-
cions calendaritzades anualment 
fins el pròxim 2023. La partida 
principal, de 2,2 milions d'euros, 
es destinarà a la renovació tec-
nològica i d'equipaments. Tam-
bé s'adequaran els espais per als 
metges de guàrdia, així com la re-
novació dels quiròfans i les sales 
de reanimació postquirúrgica.
De visita al centre riberenc, la 
consellera subratllava que la in-
versió de renovació és la més im-
portant que s'ha destinat en els 
seus 30 anys de funcionament. 
Això ha fet que part de la tecnolo-
gia i les instal·lacions hagen que-
dat obsoletes per a les necessitats 
actuals. Vergés va voler vincular 
l'anunci a "l'esforç inversor del 
govern: estem compromesos amb 
la salut a tot el territori i la qua-
litat que prestem amb proximitat 
a la Ribera d'Ebre, la Terra Alta 
i el Priorat". També va anunciar 
que Salut estudia la reclamada 
millora de la cafeteria del centre 

hospitalari, actualment una sala 
amb taules, cadires i màquines 
automàtiques dispensadores de 
begudes i menjar precuinat. "Es-
tem en fase de resoldre això en el 
termini més breu possible per-
què és important per a l'hospital 
tenir una cafeteria en condicions 
i oberta", va reconèixer.
Després de reunir-se amb repre-
sentants dels sindicats i abans de 
fer-ho amb alcaldes i regidors del 
territori, Vergés va voler també 
reiterar la voluntat del Govern 

de donar un tomb a la gestió del 
centre. La dependència del grup 
Sagessa, creat per l'Ajuntament 
de Reus i immers en nombrosos 
escàndols judicials, ha estat llar-
gament contestada pel territori, 
especialment, després de cons-
tatar que s'havien desviat a eixu-
gar el deute de l'Hospital de Sant 
Joan quatre milions d'euros re-
servats per al centre ebrenc.
En esta línia, Vergés va anun-
ciar, novament, que l'Hospital 
Comarcal tindrà "direcció i pro-

jecte clínic propis, amb pressu-
post propi" i dependrà del Ser-
vei Català de la Salut, "que és el 
propietari" del centre. De mo-
ment, però, la consellera no ha 
precisat quina fórmula concreta 
adoptarà l'empresa pública que 
se n'ha de fer càrrec.  

Salut promet cinc milions
 La inversió es farà en diferents anualitats 

fins al 2023 en renovar el complex
 La consellera Alba Vergés visita el centre

però no concreta com serà l'empresa gestora

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

La consellera de Salut es va reunir amb alcaldes i regidors de la Ribera. // FOTO: ACN.
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TONI PONS
FARMACÈUTIC
I PROFESSOR

Ens dutxem junts?
LA VIDA té elevades dosis de rutina i això 
resulta molt positiu, ja que seria un caos 
viure al compàs de la improvisació absolu-
ta. Una relació de parella també comporta  
l'acceptació d'una certa rutina.

PERÒ QUAN LA RUTINA en la relació 
de parella es perllonga en el temps, gene-
ra una sensació d'avorriment emocional en 
els dos membres i pot acabar debilitant la 
parella. A poc a poc, sol ocórrer un distan-
ciament emocional entre tots dos, una fal-
ta de comunicació, una sensació d'estar en 
parella però sentir-se en soledat. Sempre 
els mateixos plans, les mateixes conver-
ses, els mateixos horaris, 
els mateixos hàbits .... És el 
moment de passar a l’acció 
i de fer canvis en la pare-
lla. La monotonia no és un 
valor universal, sinó que 
deixa espai a la creativitat, 
de poder sorprendre amb 
petits gestos i accions que 
fem en el dia a dia. 

QUI HA DE PROPOSAR 
fer canvis en la parella? 
Amb els anys solem adop-
tar una actitud passiva i 
esperem que sigui sempre 
l'altre, qui prengui la ini-
ciativa de trencar la rutina 
diària amb alguna acció o 
pla inesperat i romàntic. 
Quan cadascun delega la 
responsabilitat de la inicia-
tiva en l'altre, es produeix 
un bucle emocional. De vegades no cal pla-
nificar res extraordinari, simplement una 
acció quotidiana, com és posar-se baix la 
dutxa en companyia de la nostra parella, 
pot ser un moment excepcional per tren-
car la rutina i on poden sortir guspires de 
passió.

QUAN UNA PARELLA comença a du-
txar-se junta, és probable que això es repe-
teixi més d'una vegada. Fins i tot, pot ser 
que ja mai més es dutxin separats. Un ri-
tual tan íntim on un està nu davant de l'al-
tre, rient, compartint o fent l'amor, és una 
acció molt bona per incrementar el desig i 

la passió en una relació. Convertir la dutxa 
en parella en una estona agradable i diver-
tida pot tenir, a més, més beneficis dels que 
pensaves. Aquests són alguns d'ells:

ESTRETA ELS LLAÇOS i llimes di-
ferències: Una bona dutxa sempre pot ser 
plaent, però si tenim l'oportunitat de fer-
ho al costat de la nostra parella, resultarà 
molt més estimulant. L'espai, la nuesa dels 
cossos, el sabó, l'aigua, tot convida al con-
tacte, a conversar, a la complicitat. Junts, 
la rutina de la dutxa es converteix així en 
una acció diferent i més divertida És un 
bon moment per riure, reforçar els llaços o 

fins i tot llimar diferències quan no tot vagi 
sobre rodes.

UNA DUTXA MÉS EFECTIVA: És clar 
que quatre mans són millors que dos. Per 
això, la higiene personal dutxant-nos junts 
pot ser encara més completa, en arribar la 
nostra parella a aquestes zones a la qual 
sols ens costaria arribar amb l'esponja.

ESTALVIES AIGUA: Gran part de la des-
pesa d'aigua de la llar té lloc en dutxar-nos. 
En fer-ho junts no podrem reduir-lo per la 
meitat, però estalviarem una bona quan-
titat de litres. Si el reflex en la factura de 

l'aigua pot no ser especialment significa-
tiu, pensem que si contribuirem a estalviar 
aigua, sempre és una acció positiva per al 
medi ambient.

DESPERTA LA PASSIÓ: Inevitablement, 
el contacte físic, amb els cossos nus, aju-
darà a despertar la passió. Dutxar-nos junts 
pot ser una oportunitat per trencar amb la 
rutina i provar coses diferents Sempre amb 
la precaució i la limitació del lloc en qües-
tió, per evitar accidents.

AFAVOREIX LA RELAXACIÓ: Però, 
com no tot ha de ser passió, la dutxa pot 

ser en parella més relaxant 
que quan estem sols. Jugant 
amb el sabó i la temperatura 
de l'aigua ideal i perllongant 
el moment en la intimitat ens 
ajudarà a relaxar-nos després 
d'un dia fora o abans d'anar a 
treballar, una ajuda extra per a 
la batalla del dia a dia.

AFAVOREIX ELS SOMRIU-
RES: Sota la dutxa poden 
succeir moltes coses, que no 
només es prestin per l'amor, 
sinó també per riure. Pensa 
en el bé que ho passes quan et 
dutxes sol, cantant i imaginant 
situacions divertides ... per 
què no fer el mateix quan esti-
guis amb la teva parella?

EN LES PEL·LÍCULES, les 
escenes sota la dutxa són pre-

cioses, però no intentis per coses impossi-
bles, perquè l’espai habitualment és reduït. 
A més tingues en compte que l’aigua que 
brolla de la dutxa està calenta, però les pa-
rets estan fredes. Pots pensar que l'aigua 
i sabó afavoriran la lubricació, però més 
aviat tot el contrari. L'aigua realment eli-
mina qualsevol tipus de lubricació natural. 
Una dutxa junts sona a romàntic i idíl·lic; 
però, si no teniu certs aspectes en compte, 
pot acabar sent un desastre. Preneu nota!

QUAN VA SER la darrera vegada que us 
vau dutxar junts?  Avui pot ser un bon dia 
per fer-ho !!

SALUT 
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Aquesta recepta va 
sortir d’un repte a 
l’Stories d’Instagram. 
M’agrada seguir 
comptes que els 
proposen! D’aquesta 
manera sempre aprens i 
et mantens activa. 
Les galetes, a banda de 
que són boníssimes, el 
millor que tenen és la 
rapidesa i senzillesa 
en la preparació. A la 
recepta original ens 
proposaven dos tipus 
de xocolata, jo ho vaig 
fer amb tres."

Cookies de
tres xocolates

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Arròs caldòs
amb cigrons

Ingredients
· 400 grs. d’arròs
· 250 grs. cigrons cuits
· 2 ossos de tocino
· Un tros de cansalada viada
· Un tros de xoriço roig
· 2 tomàquets madurs
· 4 alls
· 1/2 ceba
· Oli d’oliva
· Aigua
· 1 polsim de pebre negre en pols
· Sal i salsetes

Elaboració
Poseu a bullir els ossos de 
tocino i la cansalada viada. A 
part, en una cassola poseu un 
bon raig d’oli per fer el sofregit 
amb les tomates, els alls, la 
ceba, el pebre negre i el xoriço 
roig. Quan la ceba ja estigue 
enrossida, tireu el caldo que 
abans heu fet amb els ossos i la 
cansalada. En trencar a bullir 
hi aboqueu l’arròs i el deixeu 
coure uns 20 minuts. Per últim 
tireu els cigrons cuits, la sal i les 
salsetes. Procureu que quede un 
plat caldós.

INGREDIENTS
· 250g de farina d'ús comú.
· 125gr de mantega a temp. ambient.
· 100g de sucre.
· 100g de sucre moreno.

· 1 ou L.
· 80g de perles de xocolata negra.
· 80g de perles de xocolata amb llet.
· 40g de perles de xocolata blanca.

· 1 cdta d'essència de vainilla.
· 1/2 cdta de bicarbonat.
· 1 polsim de sal.
· Cacau en pols (opcional).

ELABORACIÓ
1. Escalfem el forn a 200º.
2. Preparem dues llandes de forn i 
les cobrim amb paper vegetal.
3. Barregem la mantega amb 
els sucres fins que comenci a 
blanquejar.
4. Afegim l'ou i l'essència de vainilla 
i barregem fins que l'ou estigui ben 
integrat. 
5. Incorporem la farina (que abans 

l'haurem mesclat amb el bicarbonat 
i la sal) i ho barregem fins que 
estigui ben integrat, no més d'això.
6. Afegim les perles de xocolata.
7. Si volem fer unes quantes cookies 
amb més gust a cacau, agafem una 
part de la massa i la barregem amb 
cacau en pols.
8. Formem boles i les anem 
col·locant a la llanda del forn, 
separades les unes de les altres.

9. Les enfornem durant 8-10 minuts.
10. Treiem del forn i les deixem 
reposar cinc minuts i després les 
col·loquem sobre una reixeta per 
que es refredin.

I a partir d'aquí...totes vostres! 
Si voleu fer feliç a algú que us 
estimeu...regaleu-li una bosseta 
amb unes cookies. Ja veureu!

LA CUINA DE L'OLGA

F
FOGONS

Enguany, la Festa de la Carxofa ha vis-
cut la seua edició més multitudinària i 
ha aconseguit xifres de rècord en par-
ticipació i promoció. En la Demostració 
Gastronòmica es van servir les 18.000 
racions previstes, 3.000 més que l'any 
anterior, amb els carrers plens fins a 
la bandera de persones atretes per les 
magnífiques receptes dels restaurants 

que hi van participar. La Torrà Popular 
va arribar quasi als 3.000 quilos de car-
xofes, i el showcooking dels germans 
Torres va omplir una carpa amb més de 
800 persones vingudes tant del País Va-
lenciana com de Catalunya.
La carxofa benicarlanda seguirà sent 
protagonista fins al 3 de març amb les 
Jornades Gastronòmiques.  A.P.

La Carxofa més multitudinària
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Iris
"He dibuixat 
la casa Batlló. 
Sembla la casa 
dels ossos. 
Els balcons 
semblen 
calaveres".

PINZELLADES2

Avril
"A la Pedrera 
no hi ha 
pràcticament 
cap línia recta. 
És com una 
gran escultura 
que ens pot 

semblar un mar de pedra o una 
muntanya ondulada".

Martí
"Jo he dibuixat 
les rajoles 
hexagonals que 
hi ha al passeig 
de Gràcia de 
Barcelona en 
homenatge a 
Gaudí".

Jaume
"He fet la Casa 
Batlló perquè 
m'agrada molt, 
sobretot els 
balcons i el 
trencadís de la 
façana. Gaudí es 
va inspirar en la natura".

Rebeca
"A mi m'agrada 
la Sagrada 
Família 
perquè és alta 
i també perquè 
m'agraden els 
detalls que té. 

Representa la vida de Jesús i és una 
obra que encara no està acabada".

Alexandra
"El mosaic de 
ceràmica que 
recobreix la 
façana de la 
Casa Batlló és 
obra de Josep 
Maria Pujol".

Raül
"La Casa 
Ametller té 
influències 
dels Països 
Baixos i detalls 
d'inspiració 
medieval".

Robert
"El que més em 
va agradar va 
ser quan vaig 
fer el teatre de 
la Casa Batlló. 
És la meva casa 
preferida".

Iker
"A la tribuna 
escultòrica de la 
Casa Ametller 
hi ha gàrgoles, 
fulles i la inicial 
del cognom 
Ametller".

Lila
"Jo he dibuixat la Casa Batlló. Primer he 
destacat el balcó en forma de rosa, després el 
balcó en forma de màscara, un ull i una boca, i 
la famosa creu de cinc punxes com l'espasa de 
Sant Jordi".

Razan
"He dibuixat la teulada i la xemeneia de la Casa 
Batlló. També he fet a Gaudí i a un xiquet que 
tocava l'acordió i Gaudí es queixava perquè 
estava dormint, i li ensenyava l'hora. M'he 
inspirat en el drac de la llegenda de Sant Jordi, 
la creu pareix una espasa".

Manel
"L'any 1904 la indústria tèxtil Josep Batlló va 
encarregar Gaudí remodelar un edifici més antic. El 
canvi més important el va fer a la façana que ofereix 
un aspecte molt singular i ha donat lloc a diverses 
interpretacions: per a alguns simbolitza la llegenda 
de Sant Jordi i per a altres, el Carnaval".

Paula
"La Casa Lleó 
i Morera va 
ser obra de 
l'arquitecte 
Lluís 
Domènech 
Montaner. 

La seua intenció va ser reproduir 
l'aspecte d'un Castell-Palau".

ALUMNAT DE 4T DE L'ESCOLA PUIG CAVALLER
Els xiquets i xiquetes de 4t de primària de Gandesa van ex-
plicar-nos el que van aprendre en l'excursió a Barcelona on 
van visitar els edificis modernistes més emblemàtics de la 
ciutat. En aquesta ocasió alguns ens han parlat sobre Gau-
dí i el seu particular estil. D'altres han dit que els agrada el 
Modernisme perquè està inspirat en la naturalesa i també 
en la llegenda de Sant Jordi. Alguns han explicat la seva 

experiència al cinema 4D on van poder veure una pel·lícu-
la que tractava sobre el procés creatiu i d'inspiració per a 
les obres d'Antoni Gaudí. 
L'alumnat va aprendre 
observant amb detall les 
obres Modernistes i com-
parant uns edificis amb 
els altres. 

El modernisme

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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PETITS ARTISTES
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Un any més, tot i el fred la 77a 
Cursa Ciclista El Perelló va gau-
dir d'una gran acollida de ci-
clistes així com de públic. Els 
ciclistes van recórrer un circuit 
semiurbà pel Perelló, en un total 
de 40 voltes d'1,5 quilòmetres ca-
dascuna.
La 77a edició va destacar per 
ser una cursa intensa des de la 
primera volta. Tan bon punt va 
sonar el xiulet de sortida, els ci-
clistes van posar un ritme molt 
fort, i així van crear una escapa-
da de tres corredors a la segona 
volta cosa que va condicionar la 
cursa. La intensitat dels escapats 
va fer que dobléssim el pilot, per-
dent així tota opció de victòria a 
la resta dels participants.
Un total 51 participants inscrits 
repartits entre les categories 

junior, sub-23, elit, màster 30, 
màster 40, màster 50 i 60 van 
competir pels carrers del Perelló 
sumant 62 quilòmetres a les se-
ves cames per guanyar un trofeu 

que finalment es va endur Sthe-
pahn Bakker del Team SmartDry, 
disputat a l'esprint a pocs metres 
de la línia final. La competició va 
tancar amb un temps d'1:36:46.  

AMB NOVA IMATGE, diverses nove-
tats i 2000 euros en premis, arrenca la 
2a edició de l’Audi Padel Series. El tor-
neig de pàdel de les Terres de l’Ebre i el 
Baix Maestrat torna amb força amb 12 
cites a diferents instal·lacions del terri-
tori. Aquest any els jugadors i jugadores
rebran una samarreta tècnica persona-

litzada de cada club amb cada inscrip-
ció. A més es podrà seguir els tornejos a 
través del nou web padelproseries.com. 
I pel que fa a la posada a punt a les pis-
tes, a les semifinals i les finals es jugarà 
amb pilotes de la marca Nox. A totes 
aquestes novetats s’hi afegeix el canvi 
d’imatge promocional.   C.S.

Comença el 2n Audi Padel Series

JOCS ESPORTIUS

Aurell i Debats guanyen la 10a
Cursa del Pastisset de Benifallet

Els corredors Pere Aurell i Ragna 
Debats es van proclamar, per se-
gon any consecutiu, guanyadors 
absoluts de la Cursa del Pastis-
set de Benifallet amb lo pastisset 
Trail de 30,4 quilòmetres i un 
desnivell de 3.900 metres. Aurell 
ho va fer en un temps de 02:56:59 
i Debats en 03:35:36. La cursa 
celebrava el desè aniversari i ho 
va fer encetant el calendari del 
Circuit de Curses de Muntan-
ya de les Terres de l’Ebre i amb 
500 participants. El Pastisset de-
mostra que està en plena forma 
havent tancat inscripcions una 
setmana abans i amb una llista 

d’espera de 80 esportistes. En el 
desè aniversari van voler desta-
car la figura dels més de 200 vo-
luntaris que fan possible la cursa 
i, com no, continuar donant-li 
un esperit solidari. Enguany es 

va recollir roba i calçat esportiu 
per a la Creu Roja i es van vendre 
productes fets a mà. A més es van 
realitzar tallers i activitats desti-
nats a la lluita contra el càncer en 
col·laboració amb la Lliga contra 

el Càncer de les comarques de 
Tarragona i les Terres de l’Ebre. 
El director de la Cursa, Joan Car-
les Comes, afirmava que El Pas-
tisset ofereix quatre recorreguts 
‘d’autèntic trail’. 

Penas, 5a
a l'estatal
de Judo

El millor del judo es va reunir 
el segon cap de setmana de 
gener al pavelló de Ferreries 
amb motiu de la celebració 
de la Copa d’Espanya en les 
modalitats infantil i junior. 
Més de 500 participants 
d’arreu de l’estat espanyol 
van competir davant d’un pa-
velló completament atapeït i 
entregat. Van ser dos dies de 
competicions on també va 
tenir lloc una nova jornada 
de la Lliga Mediterrània i el 
Campionat Territorial Terres 
de l’Ebre de Judo, competició 
que pertany als Jocs Espor-
tius Escolars de Catalunya 
curs 2018-2019. El cap de set-
mana de competició de judo 
va anar acompanyat d'un en-
trenament amb la famosa ju-
doka Vanesa Garcia. 
Pel que fa als resultats 
ebrencs, Natalia Penas va ser 
la judoka més ben posiciona-
da, amb una cinquena posició 
en categoria junior -44 kg. 
Des de l’organització ens in-
diquen que actualment estan 
treballant per recuperar la 
Supercopa d’Espanya.  C.S.

La 77a Cursa Ciclista del Perelló 
va acollir 51 participants d'arreu

Ragna Debats, guanyadora absoluta X Cursa del Pastisset // FOTO: CANAL 21.

Sortida de la 77a Cursa Ciclista El Perelló. // FOTO: CANAL 21.

La Ribera d’Ebre ja comp-
ta amb un equip ciclista elit: 
l'Apunt Dolomiti Cycling 
Team, creat per dos empre-
saris del món del ciclisme. El 
conjunt està format per set 
corredors del territori i té un 
objectiu molt clar, competir 
en l'àmbit nacional i aconse-
guir podis. L’equip fusiona la 
botiga Dolomiti Bike Store i 
l’empresa de roba esportiva 
Apunt Disseny.  Els funda-
dors d'Apunt Dolomiti Cy-
cling Team, Miquel Escolà i 
Elisabet Torrent,  volen am-
pliar la plantilla ciclista apos-
tant pel ciclisme base.  C.S.

La Ribera 
d'Ebre ja té 
equip ciclista

E
ESPORTS

Míriam Gavaldà
BENIFALLET

Clara Seguí
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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D
DIVERS

4.41 DE LA MATINADA, l'hora de 
naixement de Rocío, la primera ebren-
ca de l'any. La notícia va passar a l'Hos-
pital Verge de la Cinta. La xiqueta és 
la primera filla de Sandra Vian i Javier 
Cortés, dos joves pares que esperaven 
la criatura per als volts de Reis, però fi-
nalment, va ser per Cap d'Any. Uns dies 
després de la bonaventura, la delegació 
de la Generalitat a les Terres de l'Ebre 

va visitar la casa de la família a l'Amet-
lla de Mar. Acompanyats de l'alcalde i 
la directora territorial de Salut, els pa-
res van rebre un diploma que acredita 
a Rocío Cortés com a primera ebrenca 
del 2019. "Pensàvem que seria més difí-
cil però la xiqueta es porta bé, ens deixa 
dormir" deia la mare. El pare recordava 
que "molta gent l'ha vingut a veure i 
ens ha felicitat".  A.P.

Rocío, la primera del 2019

SEGONS THE GUARDIAN

Delta de l'Ebre: un destí per descobrir

El diari britànic The Guardian 
ha inclòs el delta de l’Ebre en la 
seua llista de vint destinacions 
turístiques destacades de l’any 
per a un viatge singular. Els seus 
redactors destaquen la proxi-
mitat de la mar i la muntanya, 
la seua fauna i biodiversitat o 
la qualitat de la gastronomia lo-
cal. El director del Parc Natural 
del Delta de l’Ebre, Francesc 
Vidal, ha destacat que l’article 
del diari britànic evidencia que 
el turisme al Delta s’està treba-
llant de manera correcta: "Es-
tan reconeixent allò que estem 
posant en valor [des del Parc] 
juntament amb les empreses tu-
rístiques i les administracions: 
natura, tranquilitat, bona cultu-
ra i gastronomia. Són aspectes 
que ens fan singulars" apunta 
Vidal. Per al director del Parc, 
la distinció també ve donada 
perquè el territori compta amb 
un teixit empresarial preparat i 

amb una oferta de qualitat per 
donar resposta a les demandes 
turístiques.
També es fa una valoració posi-
tiva d'este 'reconeixement' des 
del sector de la restauració. És 
el cas del restaurant Lo Racó 
del Riu de Sant Jaume d’Enveja, 
Cinta Oliver està molt satisfeta 
per la notícia de The Guardian. 
De fet, ha destacat que en els 
darrers cinc anys s’ha incre-
mentat el nombre de turistes 
britànics, molt interessats en 
l’observació d’ocells però també 
en la gastronomia del territori. 
"Hem notat un augment de tu-
risme de parla anglesa, també 
nord-americans".
Actualment, les Terres de 
l’Ebre estan reconegudes com 
una de les 100 millors desti-
nacions de turisme sostenible 
del món.  

Edició digital del periòdic de Londres que destaca el Delta de l'Ebre. // FOTO: THE GUARDIAN.

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Cinta Bonet
SANT JAUME D'ENVEJA

TECNOLOGIA

La internet de les coses mitjançant el nou Bluetooth 5.1

Només començar el 2019 i els diferents fabricants ens 
presenten els primers avenços que incorporaran en la 
propera generació de dispositius electrònics. Aquest ha 
estat el cas del consorci que controla l’actual tecnologia 
Bluetooth, que acaba d’anunciar les noves prestacions de 
la propera actualització d’aquesta tecnologia, sota la no-
menclatura de Versió 5.1. 
Anem a veure quines noves funcionalitats ens aportarà 
el nou Bluetooth v.5.1, tot i que abans d’entrar en detalls, 
coneguem una mica més en què consisteix exactament la 
seva tecnologia. 
De forma senzilla, Bluetooth és una tecnologia sense fils 
dirigida pel consorci privat Bluetooth Special Interest 
Group INC. i que està dissenyada per transmetre tant 
dades com veu, però amb la particularitat de consumir 
el mínim d’energia possible. Per tant, això fa que sigui la 

connectivitat ideal per integrar-se en petits dispositius 
electrònics, especialment quan són alimentats per les se-
ves bateries. 
Per efectuar tant transmissió de dades com de veu entre 
els dispositius, s’empra una banda de radiofreqüència de 
2.4 GHz i, d’aquesta forma, es poden comunicar sense ha-
ver d'estar aliniats, però sempre dintre d’un radi d’acció 
relativament petit. De fet, a diferència d’una senyal WIFI 
convencional, una de les diferències bàsiques està en la 
seva alta sensibilitat que li produeix petits talls, normal-
ment a partir de distàncies d’uns 10 metres, i amb una 
habitació amb obstacles fins i tot apareixen dificultats en 
distàncies inferiors. 
En quant a la nova versió Bluetooth 5.1 en qüestió, ens 
aportarà un revolucionari avenç, ja que permetrà la geolo-
calització d’aparells quasi al centímetre, així com conèixer 
la direcció en què s’emet la senyal i, per tant, seguirà la lí-
nia marcada per la gran propera revolució tecnològica, la 
“Internet de les coses”. 
Finalment, per conèixer millor les prestacions dels nos-
tres dispositius a través de la tecnologia Bluetooth, ana-
litzem les diferents versions que s’han anat introduint al 
llarg dels anys:

• Bluetooth 1.0, la primera versió, apareguda sobre l’any 
2000, amb velocitat màxima de transmissió de fins a 720 
Kb/s, i que va ser millorada mitjançant dues actualitza-
cions, la v.1.1 (2002) i la v.1.2 (2003). 
• Bluetooth 2.0, disponible al 2004, i com a principal no-
vetat millorava la tassa de transferència de dades fins als 
2’1 Mbit/s. Degut als problemes d’aparellament que pre-
sentava, es va haver de millorar al 2007 amb la versió 2.1. 
• Bluetooth 3.0, apareix al 2009, augmentant la velocitat 
fins als 24 Mbit/s. 
• Bluetooth 4.0, encara usada en molts dels dispositius ac-
tuals, va aparèixer durant el 2010, amb prestacions de ve-
locitat fins als 32 Mbit/s. Al mateix temps, reduïa conside-
rablement el consum energètic. Amb 2 actualitzacions 4.1 
i 4.2, que han perfeccionat l’enllaç i el consum energètic. 
• Bluetooth 5.0, apareix al 2016, millorant la distància 
d’enllaç entre els dispositius i optimitzant encara més el 
consum energètic. I com a gran novetat, permet enviar da-
des des de diferents dispositius al mateix temps. 
• Bluetooth 5.1, l’última revisió presentada en aquest 2019 
i que permetrà la geolocalització dels dispositius. Després 
del període de prova dels fabricants, s’espera que els pri-
mers dispositius 5.1 apareguin ben entrant el 2020. 

per Jaume Querol
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno.

EN DIRECTE

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt del 

món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

22.00 Temps Afegit

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit de 

la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt del 

món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Clara Seguí ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes se 

celebra el ple municipal, que 

s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per Jesús 

Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un nou 

col·legi de les Terres de l'Ebre, 

amb els més petits com a 

protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de Batea / 

Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural del 

cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de premsa 

de la setmana, emeses ínte-

grament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del món

16.00 Ple municipal de Batea / 

Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la setma-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de Tortosa 

/ Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com
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 Pallarès anuncia que el 
PDeCAT serà "Junts per"  en 
un mínim de 38 pobles 
#p6 

 La precampanya 
comença a Tortosa amb 
el republicà Xavier Faura 
marcant distàncies amb el 
PDeCAT de Roigé  #p7

 Cinc candidats s'inscriuen 
al procés de Primàries 
Catalunya a Tortosa, que 
farà les votacions el 23 de 
febrer #p8

 L'Ajuntament de Tortosa 
tanca la compra del Mas del 
Bisbe, que passarà a formar 
part del patrimoni de Bítem
#p17

 Deltebre aprova el canvi 
de la toponímia franquista 
del carrer Capità Cortés, 
que es dirà del Nàutic #p19

 Amposta rep una 
subvenció per convertir 
l'antic CAP en un nou centre 
d'economia social #p22

 La Terra Alta presenta 
la Ruta del Vi, un projecte 
col·laboratiu per promoure 
l'enoturisme #p25

 La consellera de Salut 
visita l'Hospital de Móra 
d'Ebre i es compromet a 
invertir-hi cinc milions 
d'euros fins al 2023  #p32


